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Elfogadott költségvetés
A testület gazdaságosan kezeli a város pénzét 2014-ben is

A város képviselői a legutóbbi testületi 

ülésen vitatták meg az önkormányzat éle-

tét legjobban befolyásoló dokumentumot, 

a 2014-es év költségvetését, amelynek fő 

összege: egymilliárd 572 millió 280 ezer 

forint. A testület tagjai egyöntetűen meg-

szavazták a tervezetet, ugyanis a dokumen-

tumban összhangban vannak a költségveté-

si kiadások és a bevételek.

Kovács Tilda, Vasvár polgármestere el-

mondta, hogy ennyire rendezett gazdasági hát-

térrel, s ezáltal ilyen nyugalommal nem kez-

dett még évet. Hangsúlyozta: ennek ellenére a 

jövőben is minden egyes forintra odafi gyelnek 

majd, és nem herdálják el a város pénzét. Ki-

emelte: a működéshez szükséges anyagi kon-

díciók adottak. Tájékoztatója szerint, bár az 

általános iskolának már nem fenntartója az 

önkormányzat, de évi 66 millió forinttal hoz-

zájárulnak az oktatási intézmény működésé-

hez. Továbbá ezen felül a szülők által fi zetett 

étkezési díjakat évi 6 millió forinttal támogat-

ja a vasvári önkormányzat. Ezzel is segítik a 

viszonylag kedvező térítési díjak fenntartását. 

Az óvodában – a fejlesztések mellett – két 

pedagógiai asszisztenst és egy titkárt is tud-

tak alkalmazni. Kiemelte: támogatják, hogy a 

Klebersberg Intézményfenntartó Központ pá-

lyázzon a tanuszodai fejlesztésre, a város te-

rülettel segíti a megvalósítást. A Nagy Gáspár 

Kulturális Központnál a tervek szerint Török 

Richárd születésének 60. évfordulóján, július 

31-én avatják fel az elhunyt művész köztéri 

szobrát. Mint mondta: a Dr. Bendefy László 

Városi Könyvtár esetében önkormányzati tá-

mogatással valósulhatott meg a napelemes fej-

lesztés. Megjegyezte: a kultúra mellett a sport 

tevékenységeket is ösztönözték. Az egészség-

ügyi ellátás területén elkezdődött a legnagyobb 

beruházás, épül az Egészségház. A költözés a 

tervek szerint nyár végére várható. A szociális 

feladatellátásnál a polgármester kiállt a Start 

közmunka program mellett, mert tapasztalata 

szerint a dolgozóknak láthatóan nőtt a környe-

zetkultúrájuk, amely a munka utáni életükre is 

kihatással van. Emellett a közmunkások szá-

mos értékteremtő munkát is végeznek, úgy, 

mint például a temető rendbetétele, vagy a vas-

vári sánc készítése. Kovács Tilda ismertette: a 

fejlesztéseket tekintve elindult a geotermikus 

nagypályázatuk előkészítése, a kiviteli mun-

kák várhatóan júniusban elkezdődnek. Ebben 

az évben is folytatják az önkormányzati utak 

rendbetételét, a szükséges parkolók – Egész-

ségháznál és a Városháza mögötti területen – 

kialakítását. Örömét fejezte ki amiatt, hogy a 

helyi vállalkozók munkájának köszönhetően 

nőtt a város iparűzési adója. Pataky Pál, humán 

erőforrás tanácsnok felvetette, hogy a pedagó-

gusok, az egészségügyben és a közszférában 

dolgozók bértámogatása mellett a közművelő-

désben dolgozók munkáját is díjazni kellene. 

A két érintett: a könyvtár és a művelődési köz-

pont vezetői megerősítették, hogy minimál-

bérért, vagy minimálbérhez közeli fi zetésért 

dolgoznak a munkatársak, köztük például az 

„Magyar vagyok: lelkem, érzésem

örökséget kapott…”

(Babits Mihály)

Meghívó
Vasvár Város Önkormányzata tisz-

telettel meghívja Önt az 1848–49-es 

forradalom és szabadságharc tisz-

teletére, az ünnep előestéjén, 2014. 

március 14-én tartandó városi meg-

emlékezésre.

Program

•  19 órától fáklyás felvonulás lovas 

huszárok kíséretében a Béke úti 

Óvodától a Március 15. térre

•  Koszorúzás a Március 15. téren

   A megemlékezés a Nagy Gáspár 

Kulturális Központban folytatódik

• Ünnepi beszédet mond:

   V. Németh Zsolt vidékfejlesztésért 

felelős államtitkár, a térség ország-

gyűlési képviselője

•  Ünnepi műsort adnak a Kardos 

László Általános Iskola tanulói, 

illetve az Ungaresca Senior Tánc-

csoport

   A megemlékezésen közreműköd-

nek: Vas Megyei Lovas Turisztikai 

és Lovas Kultúra Hagyományőrző 

Egyesület tagjai a 11-es Huszár Ez-

red egyenruhájában; Vasvári Fúvós 

Zenekar – vezényel: Komor András

Kísérő rendezvény

A forradalom évfordulóján, március 

15-én (szombaton) 20 órakor a Nagy 

Gáspár Kulturális Központban: Isme-

rős Arcok Koncert (belépőjegyes ren-

dezvény).

is, aki nyugdíj előtt áll. Galambos István, pénz-

ügyi és környezetvédelmi tanácsnok felvetette, 

hogy a költségvetés féléves értékelése után tér-

jenek vissza a bérrendezésre. A képviselők ezt 

követően egyetértettek abban, hogy egy gazda-

ságilag fejlődő településnek meg kell tartania, 

s bővítenie szükséges a saját tulajdonú lakása-

(Folytatás a 2. oldalon)
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inak a számát. Emlékeztettek arra, hogy míg 

évekkel ezelőtt egyes önkormányzati ingatla-

nok üresen álltak, addig most várólista van a 

lakásokra. A képviselők egyhangúan megsza-

vazták a 2014-es kiegyensúlyozott költségve-

tési tervezetet.

Ezt követően szó volt azokról az esetek-

ről, amikor a városlakók a szennyvizet ille-

gálisan kiengedik az utcára, vagy bejelentés 

nélkül kötnek rá a szennyvíz vezetékre. A 

képviselők mindig arra ösztönözték a polgá-

rokat, hogy kössenek rá a szennyvízcsatorna 

rendszerére, s folyamatosan fi gyelmeztetnek 

az illegális tevékenységek súlyos következ-

ményeire. Sejber Mihály képviselő rámutatott 

arra, hogy hangsúlyozni szükséges a városla-

kók felé: az ellenőrzések már elkezdődtek, s 

az egyhónapos türelmi idő lejárta után szigorú 

büntetésekre számíthatnak az illegális mód-

szereket alkalmazók. Az átfogó távhőrendszer 

korszerűsítése érdekében a testület Körmend 

és Szentgotthárd önkormányzatához hasonla-

tosan támogatta a Régióhő Kft. kérését, misze-

rint nyújtsanak kezességet a hitelfelvételhez.

Sok más mellett szó volt arról, hogy a 

Szentkút színpadát nyáron értékes tartalom-

mal kellene megtölteni. Erre a kulturális 

központ munkatársai kidolgoztak egy átfogó 

munkatervet, s azt a képviselők elé tárták. 

Pataky Pál úgy ítélte meg, hogy a szentkúti 

programsorozatot egy nagyszabású, érdeklő-

désre számot tartó, sok embert megmozgató 

koncerttel kellene kezdeni. Az új színtér bejá-

ratása után reményeik szerint az emberek kí-

váncsiak lesznek a többi értékes programra is. 

Az újjáalakuló Leader akciócsoportokkal kap-

csolatban Tóth Balázs alpolgármester nyújtott 

tájékoztatást. Mint mondta, a vasvári és a kör-

mendi kistérség települései kinyilvánították, 

hogy a Vasi-Hegyhát Rábamente Közhasznú 

Turisztikai Egyesületre alapozva közös akció-

csoportot kívánnak létrehozni. A képviselők 

döntöttek abban, hogy a vasvári villamos ener-

gia vásárlásával kapcsolatban közbeszerzési 

eljárást indítanak, emellett meghozták a meg-

felelő intézkedéseket a geotermikus beruházás 

sikeressége érdekében is.

Elfogadott költségvetés
(Folytatás az 1. oldalról)

Vasvári cég az országgyűlési nyílt napon
Bene Zoltán cégvezető a szójabab piaci lehetőségeiről beszélt

„Célkeresztben a GMO-k (a génmódo-

sított növények) mezőgazdasági felhaszná-

lása” címmel rendeztek országgyűlési nyílt 

napot február 20-án. Az Országházban 

többek között előadást tartott Bene Zol-

tán, a vasvári Karintia Kft. cégvezetője, a 

Duna-Szója Egyesület tagja, aki a magyar 

szójabab piaci lehetőségeire irányította rá a 

hallgatóság fi gyelmét.

A rendezvény fővédnöke: Jakab István, az 

országgyűlés alelnöke volt. A nyílt napot az 

országgyűlés mezőgazdasági bizottsága és a 

Vidékfejlesztési Minisztérium Parlamenti Ál-

lamtitkársága szervezte. Bene Zoltán a Karintia 

kft. cégvezetője nyílt napon tartott előadásában 

kiemelte: „Magyarország szója igénye évente 

mintegy 900 ezer tonna. Ennek döntő része: 

600 ezer tonna feldolgozott, szójadara formá-

jában kerül az országba. Emellett mintegy 100 

ezer tonna szójababot is importálunk. Ezzel 

szemben Magyarország átlagosan 70–80 ezer 

tonna mennyiséget termel 40 ezer hektáron. 

Azaz a saját termelésű bab belföldi igényünk-

nek kevesebb, mint 10 százalékát adja.” Rá-

mutatott arra, hogy uniós szinten a felhasznált 

szója több mint 95%-a importból származik, és 

sajnos ennek a közel 90 százaléka genetikailag 

módosított termék. Kiemelte: a GMO-k hazai 

megítélése nagyon rossz, a fogyasztók alapve-

tően elutasítják azt. Bene Zoltán, a Karintia kft 

cégvezetője jogosan tette fel a kérdést: miért jó 

ez az importfüggőség Magyarországnak?

Az előadásában kitért a dél-amerikai régi-

óra, mint meghatározó GMO-s szója előállító 

piacra. Vázolta versenyhátrányát, amely abból 

fakad, hogy Dél-Amerikában GMO mentes 

szójababból van kevesebb. A szója egyebek 

mellett attól lesz GMO mentes, ha azt GMO 

mentes vetőmagból termesztik, valamint a 

GMO-s szójababoktól elkülönítetten tárolják, 

mozgatják és szállítják. Mindezek együttesen 

jelentősen megdrágítják a dél-amerikai GMO 

mentes import szóját.

„A kedvező ökológiai adottságainkat fi -

gyelembe véve a vetésterület a jelenlegi 40 

ezres hektár többszöröse, de legalább 100 ezer 

hektár lehet. Ehhez mindenekelőtt a saját szó-

ja termelését kell vonzóvá tennünk a gazdák 

számára” – emelte ki a cégvezető. Ismertet-

te: 2012 szeptemberé-

ben ausztriai kezdemé-

nyezésre indult útjára a 

Duna-Szója Szövetség, 

amely összefogta a ré-

gióban a Duna menti or-

szágok szójatermesztőit, 

feldolgozóit és vásárlóit, 

akik mindannyian elköte-

lezettek a génmódosítás-

mentes termékek mellett. 

A politikai szintű támo-

gatás is adott, ugyanis 

tavaly januárban a Ber-

lini Zöld Hét elnevezésű 

nemzetközi agrárkiállítá-

son Czerván György ál-

lamtitkár több európai kollégájával együtt ra-

tifi kálta a szövetséget. A Karintia Kft. – amely 

a Duna Szója Szövetséghez elsőként csatlako-

zott – az agrártárca részéről is megkapta a tel-

jes körű és a legmagasabb szakpolitikai szintű 

támogatást. A szövetség programjához immár 

16 ország csatlakozott. E szerint a nemzet-

közileg elfogadott szabvány alapján a GMO 

mentes szóját kiváló genetikájú vetőmagból, 

szigorú nyomon követés és ellenőrzés mellett 

termesztik a rendszerbe bevont termelők. Ez 

a szójabab a feldolgozást követően magasabb 

áron takarmányként, valamint magas minősé-

gű termékként jelenik meg a piacon.

„Tisztában vagyok azzal, hogy hosszú út 

vezet a magyarországi szója termelés volume-

nének jelentős mértékű növeléséhez, ugyan-

akkor az előadásban említett nyomós okokból 

kifolyólag hiszek a megvalósíthatóságban. 

Egy Széchenyi-idézettel élve: Tőlünk függ 

minden, csak akarjunk”, foglalta össze elő-

adását Bene Zoltán.



3VASVÁRI ÚJSÁG2014. március 5.

A pankaszi cigányzene történetéről írt 

könyvet a Vasváron élő Kánya László ci-

gányzenész. Február 21-én miután Sebők 

Péter polgármester köszöntötte az érdek-

lődőket, a kötetről V. Németh Zsolt vidék-

fejlesztésért felelős államtitkár beszélt a 

zsúfolásig megtelt pankaszi kultúrház-

ban, a muzsikaszóval kísért könyvbemu-

tatón.

V. Németh Zsolt beszédében így fogal-

mazott: „Kosztolányi Dezső írja: Nekünk 

a cigányzene realitás, nem cifra és cukros 

holmi. Kicsit kosztunk is és a mákonyunk 

is. Hol hallottuk először? Nem emlékszünk 

rá. Mert a magyar vidéken az a szokás, hogy 

már a bölcsős kisdedet is eltolják a lakodal-

makra, … a bölcsőt odaállítják a cimbalom 

mellé. Kánya László – A pankaszi cigány-

zene története című könyve tanúskodik 

róla, hogy szerves része volt az életnek – 

az örömnek, a bánatnak, az ünnepnek és a 

búcsúzásnak – a cigánymuzsika. De vajon 

mióta éltetője, bódítója és vigasztalója – 

Kosztolányi szavaival kosztja és mákonya 

– a magyar embernek a cigányzene?

Amióta csak megérkeztek az első romák 

Magyarországra. Alighogy letelepedtek, 

máris a legrangosabb helyeken muzsikál-

tak: még Beatrice királyné és az esztergomi 

érsek udvarában is. Onnantól pedig mindig 

szólt a cigányzene a magyar történelem 

eseményei alatt. A Rákóczi-szabadságharc 

felkelőit cigányzenekarok lelkesítették, sőt 

segítettek a hadi kommunikációban is. A 

18. század derekán Czinka Panna zenekara 

már a ma ismert felállásban két hegedűssel, 

bőgőssel és cimbalmossal muzsikált. A re-

formkorban szívesen látták a zenészeket 

az arisztokrata udvarokban és a kisnemesi 

kúriákban csakúgy, mint a kávéházakban, 

vendéglőkben. Az 1848–49-es szabadság-

harcban a századok többségének cigányze-

nekara volt, s a cigányzenészek hagyomá-

nyos viselete ma is őrzi a honvéd egyenruha 

vonásait. A kiegyezés után pedig messzire 

vitték a zenekarok a magyarországi cigány-

zene hírét: eljutottak a walesi herceg és az 

orosz cár udvarába is.

Hogy a mai napig felváltva hívjuk ezt a 

muzsikát cigányzenének és magyar nótá-

nak, jól mutatja, hogyan kötődik kétfelé, ho-

gyan kapcsol össze két kultúrát. A költő Ady 

Endre estéihez mindig hozzátartozott a ci-

gányzene, Jókai műveiben is sokszor szólalt 

meg, és Krúdynak se a temetésén játszott 

először cigányzenekar. De manapság sem 

csak a Váci utca turistacsalogató éttermei-

ben van helye a hegedűnek, a cimbalomnak 

és a bőgőnek. Az idegen fülnek csak virtuóz 

játék, a külföldi világutazó csak aranyos, 

gyöngyös kolibrikat vél hallani a vonó alatt, 

és a fülemülét keresi a húrok között. De ne-

künk ennél többet és mélyebbet jelentenek 

a dalok.

Ahogy Kosztolányi rámutatott: A hege-

dű beszél. Beszélgetnek vele a hallgatók is, 

nagyon fontos dolgokról. A húrok közül pe-

dig nemcsak a fülemüle szól, de a falvaink 

nehézségei, örömei, bánatai is. Beszélgetés-

re invitál Kánya László őszinte, személyes 

könyve is. Soraiból élettörténetek, sorsok 

rajzolódnak ki; megismerhetjük belőle 

azokat, akik generációk óta a hangszerek 

mögött álltak. Mesél azokról, akik egy tég-

lagyári, fűrésztelepi munkás nap után is elő-

vették a hangszerüket, akik egy-egy hétvégi 

zenélésből pihenés nélkül indultak másnap 

dolgozni. Képeket mutat a prímásokról, 

akiknek a becenevét is mindenki ismerte a 

faluban, és beavat a vonószőrözés titkaiba. 

Megtudhatjuk tőle, mit húztak a cigányok, 

ha halottat kísértek; de azt is, hogy mivel 

szórakoztatták a csonkacsütörtöki Cigány-

bál vendégeit.

Ebből a könyvből a hegedű mesél; régi, 

mindannyiunk számára ismerősen hangzó 

nóták beszélnek; zenészdinasztiák jutnak 

szóhoz; egy közösség és egy kultúra mond-

ja el általa a történetét. Bízom benne, hogy 

sokan elegyednek vele párbeszédbe, hogy 

fi gyelmükkel, szavaikkal még sokáig élet-

ben tartsák hagyományainknak e fontos 

szeletét.”

A könyvbemutatón Kánya László szerző 

hangsúlyozta: azzal a céllal írta meg köte-

tét, hogy „ne merüljön feledésbe a sok jó ze-

nész, s hogy ne haljon ki soha a szép zene.”

Kánya Lászlóval könyvének megjelené-

se kapcsán következő számunkban interjút 

közlünk.

A pankaszi cigányzene története
A vasvári Kánya László könyvével életben tartja a hagyományokat
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Gyógynövénygyűjtő és -termesztő isme-

reteket átadó tanfolyam indult Vasváron a 

Türr István Képzőközpont szervezésében. 

A gyógynövénytermesztőket képző kurzus 

hallgatóinak zöme alacsony iskolai vég-

zettségű, tartós munkanélküli. A májusig 

tartó tanfolyami képzés elindítását Vasvár 

kérte a képzőközponttól. Amiatt indult ép-

pen gyógynövénytermesztői kurzus a vá-

rosban, mert a térségben a múlt évben zá-

rult egy nagyszabású, egészségturisztikai 

beruházás. Ennek során Vasvárral együtt 

összesen 13 hegyháti település alakított ki 

szabadtéren úgynevezett Kneipp objektu-

mokat. Ebben a könyöklők, vizes taposók, 

játszóterek mellett gyógynövénykertek is 

készültek. Ezek gondozásához, illetve a 

növények hasznosításához, értékesítéséhez 

képzett szakemberek kellenek. A Vasváron 

elindult tanfolyam 22 hallgatója ebben se-

gíthet majd a helyi és térségi önkormány-

zatoknak. A városban már a múlt évben 

elkezdték a gyógynövények hasznosítását. 

Kísérleti jelleggel levendulatermesztés 

indult a városban. A begyűjtött és szárí-

tott gyógynövények végül díszpárnákba 

kerültek. A levendula termesztést és az 

ajándéktárgy készítést múlt évben is köz-

munkások végezték. Ők kaphatnak most 

gyógynövénytermesztői szakképesítést a 

négy hónapos tanfolyam elvégzése után. 

A tervek szerint a képzést kapott munka-

társak ebben az évben még további helye-

ken, önkormányzati tulajdonú területeken 

ültetnek gyógynövényt. Az önkormányzat 

vezetője nemrégiben már tárgyalt a Pan-

non Helyi Termék Klaszter munkatársaival 

a gyógynövények feldolgozásából készült 

termékek árusításáról is.

Gyógynövénytermesztőket képeznek Vasváron

Pillanatképek a Ficánkoló Óvoda életéből
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Olaszfán tartott továbbképzést a Ma-

gyarországi Kneipp Szövetség. A tanfo-

lyamokat februárban, szombatonként 

szervezték, összesen három alkalommal. 

A szervezet azért választotta a hegyháti 

helyszínt, mert a térségben egy korábbi 

európai uniós pályázatnak köszönhetően 

13 településen alakítottak ki Kneipp cent-

rumokat.

Olaszfa is csatlakozott a programhoz. 

Szabadtéri könyöklő, sószoba, gyógynö-

vénykert is van a faluban. A nemzetközi 

pályázat vállalása volt az is, hogy a térség-

ben lakók számára rendszeresen tudásbőví-

tő programokat tartsanak. Ilyen ismeretadó 

kurzus indult most a hegyháti faluban Vas-

vár és térsége számára. Első alkalommal, 

február 8-án dr. Stánitz Éva, megyei tiszti 

főorvos és dr. Birtha Gyöngyike járási tiszti 

főorvos elemezte a Hegyhát egészségügyi 

mutatóit. Dr. Garda Károly, a Magyaror-

szági Kneipp Szövetség elnöke a Kneipp 

módszerről beszélt és arról, miként illeszt-

hető ez be a hagyományos európai orvoslás 

gyógymódjaiba. Gyógynövények használa-

táról szóló előadást is tartottak az olaszfai 

közösségi házban, ahol Fülöp Zoltán okle-

veles biokertész adott szakmai tanácsokat a 

termesztéshez, feldolgozáshoz.

Február 15-én is megrendezték Olasz-

fán a „kneippes” programokat. Akkor el-

sősorban a táplálkozás volt fókuszban. 

Polákovics Marietta természetgyógyász tar-

tott a témában előadást. A testi-leki egyen-

súlyteremtésről, a jó közérzet és a stressz 

mentesítés legfontosabb tudnivalóiról pe-

dig dr. Sopár Márta pszichiáter beszélt az 

érdeklődőknek. Völgyi Gyula masszőrt, 

talprefl exológust is meghívták a szerve-

zők. Ő a masszázsok szerepét elemezte a 

stresszoldásban és az egészségmegőrzés 

területén. Február 22-én, szombaton is gaz-

dag volt az olaszfai programkínálat. Görög 

Emese rekreáció szervező és egészségfej-

lesztő a mozgásszegény életmódról, mint 

kockázati tényezőről beszélt. Völgyiné 

Sebik Judit gyógypedagógus és Lőrincz 

Bernadett textildekorművész, szobrász és 

oktató az egészségmegőrzés szociális, s az 

egyéni kreativitásban rejlő lehetőségeit vet-

te számba.

A kurzusokon több vasvári intézmény 

vezetője, munkatársa is rendszeresen részt 

vett.

Pogács Mónika

Kneipp sorozat
Sok vasvári is részt vett az olaszfai képzéseken

A Hegyháti Foglalkoztatási Paktum a 

TÁMOP-1.4.5-12/1-2012-0015 jelű támo-

gatásnak köszönhetően másfél évig, júni-

usban záródóan 27 munkavállaló alkalma-

zását, képzését, foglalkoztatását vállalja. A 

program kezdetén az európai uniós pályá-

zati forrás biztosította a felvett és alkalma-

zott emberek bérét, járulékait az öt konzor-

ciumi partnernél. Azonban márciustól már 

nem folyósítják ezt az összeget a pályázat 

kiírói. Mostantól, az úgynevezett „tovább-

foglalkoztatási időszak” következik. Azaz 

mindegyik, pályázatban résztvevő tag hat 

hónapig szerződésben vállaltan saját forrá-

saiból foglalkoztatja a pályázat során felvett 

alkalmazottakat.

Közben a múlt év februárjában elkezdő-

dött pályázati tevékenységben a tervezetthez 

képest magasabb létszám foglalkoztatását 

érte el a konzorciumi partnerség. Ez a többi 

közt maradványpénzek átcsoportosításának 

is köszönhető. Jellemzője a projektnek az 

is, hogy az alkalmazottaknak – akár mun-

kavállalóként, akár a projektmenedzsment 

munkatársaként dolgoznak a programban 

– különféle képzéseken kellett és kell részt 

venniük. Ez megkerülhetetlen, de hasznos 

eleme a másfél éves tevékenységnek.

A mostani és elkövetkező időszakban az 

önfoglalkoztatóvá válást elősegítő, 80 órás 

tanfolyami képzés zajlik. Ebben 15 hallgató 

szerez elsősorban kézműipari és kisipari ter-

mék előállításhoz, illetve egészségturizmus-

sal összefüggő szolgáltatások nyújtásához 

szükséges ismeretet, tudást. Több tudásmeg-

osztó műhelyfoglalkozás is indult a paktum 

programban a menedzsment és a konzorciu-

mi partnerek számára szervezett, fejlesztést 

érintő foglakozásokkal. A főpályázó, RHI 

Nonprofi t Kft. felel a tevékenységek többsé-

géért, a konzorciumi partnerek pedig a fog-

lalkoztatással összefüggő feladatokat látják 

el. Az RHI, mint főpályázó a vállalkozóvá 

válást segítő képzési program megszervezé-

se mellett a térségi közlekedési koncepciót 

is megtervezi. Ez a dokumentum a hegyháti 

közösségi közlekedést segítheti a jövőben. A 

konzorciumi partnerek közül a vasvári ön-

kormányzat – a program segítségével felvett 

munkatársak továbbfoglalkoztatása mellett – 

tavasszal fórumot szervez és egy vállalkozói 

kiadvány alapjait készíti elő. Az Edicus Kft, 

a Lorry GM Kft.és a Trophy Resort NYRT, 

mint konzorciumi partnerek időarányosan 

teljesítik a pályázatban vállalt feladatai-

kat, elsősorban a foglalkoztatás területén. A 

Hegyháti Foglalkoztatási Paktum honlapja, a 

www.paktum.vasihegyhat.hu folyamatosan 

frissül projekt- és munkaerő-piaci hírekkel.

pm

Kezdődik a továbbfoglalkoztatási időszak
a paktum konzorciumi partnerei számára
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A szülők közössége minden évben 

megszervezi az iskolabált, amelynek 

bevételéből a tanulókat támogatják. A 

gyerekek legnagyobb örömére az elmúlt 

bálok anyagi támogatása révén a tavalyi 

évben 6 osztály diákjainak készülhetett el 

az egyéni, zárható kis szekrénye.

2014-ben február 15-re esett a farsangi 

bál időpontja. Nagy sürgés, szervezőmunka 

után díszes aula és asztalok várták a vendé-

geket. A férfi akat a bejáratnál aperitiffel, a 

hölgyeket pedig édességgel köszöntötték a 

szervezők. A bált a szülői közösség új elnö-

ke Pappné Séllei Renáta nyitotta meg. Meg-

köszönte a leköszönő vezetők: Iván Anita és 

Vincze Zsoltné több éves munkáját.

Sejberné Szabó Marianna igazgatónő el-

mondta, hogy három éve döntött úgy az in-

tézmény vezetése és a tantestület, hogy meg-

alapítják a „Gyermekeinkért-díjat”, melyet 

minden évben annak a szülőnek, nagyszülő-

nek, illetve támogatónak adományoznak, aki 

az átlagosnál többet tesz a vasvári diákokért, 

a Kardos László Általános Iskoláért. A Gyer-

mekeinkért-díj átadására kiváló alkalomnak 

bizonyult az iskolabál. Sejberné Szabó Ma-

rianna átnyújtotta az idei díjakat Iván Ani-

tának, volt iskolaszéki elnöknek és Vincze 

Zsoltnénak (Hetesi Hajnalkának), volt szülői 

közösségi elnöknek. A díjazottak áldozatos 

munkáját is megköszönte.

A köszöntők után az Atroplusz Kft. pin-

cérei felszolgálták az ízletes vacsorát, majd 

következett a társastáncosok közreműkö-

désével és Tamás Barbara csodálatos ének-

hangjával a műsor. Ezt követően a bálozók 

ropták egészen a tombolasorsolásig, majd kis 

szünet után hajnalig. A büfét Baranyai József 

üzemeltette, aki a bevétel jelentős részével 

minden évben támogatja az intézményt.

Iskolabál díjátadóval
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Törvényi kötelezettségnek eleget téve 2013. 

októberben megalakult az intézményi tanács a 

Kardos László Általános Iskolában. (Ezzel egy-

idejűleg úgy döntöttek a szülők, hogy az isko-

laszéket megszüntetik, hiszen a szülői közösség 

mellett működik majd az újonnan megalakult 

intézményi tanács is.) Elnöke: a szülőket kép-

viselő dr. Wesselyné Kupi Ildikó lett. A tanács 

tagjai: Dobolán Gábor tankerületi vezető, a 

fenntartó részéről, dr. Fabók Tibor az önkor-

mányzatot képviselve, Fixl László a tanárok 

képviseletében és Tóthné Várnagy Zsuzsanna 

pedig az egyház képviseletében. A szervezet 

februári ülésén fő napirendi pontban az iskola 

igazgatója, Sejberné Szabó Marianna számolt 

be az intézmény első féléves tevékenységéről, 

majd az aktuális feladatokról, problémákról 

váltottak szót a tanács tagjai.

Intézményi tanács alakult

Az idei évben ismét később rendezte 

meg a vasvári zeneiskola Újévi koncertjét. 

Most nem az időjárás, hanem az országos 

verseny szólt közbe. Megérte várni a ren-

dezvényre.

Az eddigiektől eltérő módon kezdődött 

az est. A belépőjegyek mellé stílszerűen 

zeneszerzők portréjával ellátott csokolá-

dét kaptak a hallgatóság tagjai. Három ifjú 

hölgy (Drimmer Anna, Cséri Alexandra és 

Kapornaki Júlia) Gryllus Vilmos Újévi kö-

szöntőjével nyitotta meg a műsort. A konferá-

ló Kapornaki Júlia kedves szavakkal szólította 

színpadra a résztvevőket. A szaxofonosok 

csoportja 2013 szeptemberében alakult, Kér-

ges Albert vezetésével. Előadásukban a „God 

Rest You Merry, Gentleman”, angol kará-

csonyi jazzfeldolgozást hallhattuk. A csoport 

tagjai: Güntner Tamás, Koroknai Szandra, Ta-

kács Elizabet, Tóth Csenge, Katona Kitti, Tóth 

Krisztina és Kérges Albert tanár úr.

Vass Alexandra és Farkas Anikó előadásá-

ban hallottuk Jason Mraz dalát, az I’m yours 

(A tiéd vagyok), majd a konferáló szólította 

a klarinétosokat, s tőlük (Vass Alexa, Né-

meth Zsófi a, Pataki Vanda és Kérges Albert) 

Georg Friedrich Handel: Solomon című ora-

tóriumából csendült fel a Sába királynőjének 

bevonulása. Csajkovszkij egyik legismertebb 

és legnépszerűbb alkotásából, a Diótörőből 

hallhattunk egy részletet (A fuvolák tánca) a 

vasvári fuvola-kvartett előadásában. A kvar-

tett tagjai: Gotthárd Bianka, Gotthárd Rebeka, 

Katona Kitti és Márton Zsuzsanna. A fuvolis-

tákkal teljes lett a zenekar, mindenki a helyén 

ült, csak a karmester hiányzott. Őt is szólította 

a konferáló Júlia. Szabó Zoltán egy írógépet 

tolt maga előtt. Ennek és egy szállodai csengő-

nek segítségével rendhagyó módon dirigálta a 

Két kicsi kecske című dalt. Énekelt Vass Ale-

xandra és Farkas Anikó.

Ezután már a fúvószenekar vette át az irá-

nyító szerepet. Hallhattuk tőlük Kees Vlak: 

Indián folyó című művét. Emellett Balázs Ár-

pád színekben gazdag, változatos hangszere-

lésű Régi magyar táncok Gömörbőljét, mely 

az archaizáló hangvételnek és korunk zenei 

nyelvének ízléses társítása. A zenekar Bogár 

István négy tételes szvitjéből kettőt adott elő, 

majd a résztvevők Paul McCartney szerze-

ményét, a jamaikai ska és reggae motívumait 

ötvöző „Obladi, oblada”-t hallhatták. Énekelt 

Vass Alexandra és Farkas Anikó.

Az elmúlt évek állandó énekeseit, a Sakál 

Vokál-t sajnos most nélkülöznünk kellett. A 

lányok budapesti és skóciai tanulmányaik mi-

att nem tudtak fellépni a zenekarral. Egy ifjú 

tehetség nemcsak az Ének iskolája című tele-

víziós műsorban, hanem nekünk is bemutatko-

zott. Egy tinislágert, Selena Gomez: I love you 

című dalát adta elő Cséri Alexandra.

Az első rész zárásaként A Budapest foxok 

című népszerű dalegyveleget énekelhette a 

közönség együtt Vass Alexandrával és a fúvó-

sok kíséretében Szabó Zoltán karnagy irányí-

tásával.

A szünetre Szabó Zoltán igazgató jó pezs-

gőzést kívánt a közönségnek, majd felhívta a 

fi gyelmet, hogy a nyári koncert DVD felvéte-

lei az előtérben megvásárolhatók.

A második részben hallhattuk a Valami 

Amerika főcímdalát, a téli olimpia megnyitá-

sának tiszteletére Thomas Berghoff: Olimpic 

tune szerzeményét. Felcsendült Beatlestől a 

Love me do, majd Offenbach: Barcarola&Can 

can című műve hangott el. A Flashdance, ame-

rikai romantikus fi lm Oscar-díjas betétdalá-

nak, a What a feeling-et is játszotta a zenekar. 

A zenei betéteket Vass Alexandra tolmácsolá-

sában hallottuk.

Cséri Alexandra a Hooligans együttes Le-

gyen valami című számát énekelte el. Egy má-

sik nagyon ígéretes növendék, Németh Zsófi a 

is megmutatta, mit tud. Hiszen a tavalyi or-

szágos klarinét versenyen is ezt tette, s nem is 

akárhogyan, mivel második helyezést ért el. A 

Brasiliana című szóló klarinétdarabot mutatta 

be a közönségnek.

Szabó Zoltán a koncert zárásához közeled-

vén megköszönte a közönség fi gyelmét, aktív 

részvételét. Külön köszönetet mondott Hitting 

Gusztáv úrnak, a Grande Fantasie Kft. vezető-

jének, akit egyben felhívott a színpadra. A tá-

mogató Hitting úr köszöntötte a zenekart, sok 

sikert kívánt a további munkájukhoz és jelké-

pesen egy zenekari tagnak átadta az ajándék-

csomagját. (Természetesen később mindenki 

megkapta ugyanazt.)

A korábbi sikerekre való tekintettel a kon-

certet népszerű rajzfi lmslágerekkel zárták. A 

Macskaarisztokraták című amerikai rajzfi lmet 

Susanne Welters hangszerelte. A közönség 

tetszését vastapssal nyilvánította ki, melynek 

eredményeként ráadásszámokat is kapott.

Köszönjük a Vasvári Fúvószenekarnak, 

Szabó Zoltán karnagynak, a zeneiskola taná-

rainak a kellemes, élményteli perceket, órákat, 

amit szereztek nekünk, hallgatóknak!

A zeneiskola igazgatója ugyan elmondta, 

hogy nem sok reményt fűz ahhoz, hogy a csa-

pat bejut a rendkívül erős mezőnyű Országos 

Zenekari Verseny döntőjébe, amelyre való 

készülés miatt került februárra az Újévi kon-

cert időpontja. Azonban tévedett, ugyanis pár 

nappal a koncert után megjött a válasz: beju-

tottak. Gratulálunk a zenekarnak!!! Sok sikert 

kívánunk Nekik!!!

Sejberné Szabó Marianna

Újévi koncert
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Kultúrházak éjjel-nappal címmel 

indított országos programot a Magyar 

Népművelők Egyesülete. A február 28-a 

és március 2-a között életre hívott akció 

célja, hogy népszerűsítse a művelődési 

házak, kulturális központok áldozatos 

munkáját. A programhoz a Nagy Gáspár 

Kulturális Központ is csatlakozott. Ez 

alkalomból beszélgettünk az intézmény 

munkatársaival.

A Nagy Gáspár Kulturális Központban 

négy munkatárs dolgozik. Gergye Rezső 

igazgató, Gergyéné Szakály Georgina mű-

velődésszervező, Frigyné Orbán Ildikó gaz-

dasági ügyintéző és Halmosi Tamás számí-

tástechnikai ügyintéző látja el az intézmény 

művelődés- és kultúraszervezői tevékeny-

ségét.

– Mindenki részese a csapatmunkának 

– jegyzi meg a beszélgetés elején Gergye 

Rezső, a kulturális központ igazgatója, akit 

arra kérünk, nyújtson tájékoztatást azok-

ról az eseményekről, fesztiválokról, ame-

lyeknek szervezéséért évről évre felelnek. 

– Minden esztendőben a nagyon jó hangu-

latú Improvizációs Fesztivál az első nagy-

rendezvényünk, amelyen amatőr színjátszó 

csoportok lépnek fel, s tanulnak egymástól. 

A Weöres Sándor Országos Színjátszó Ta-

lálkozó regionális megmérettetésének is a 

házunk ad otthont, majd névadónk, Nagy 

Gáspár emléke előtt adózunk a Költő haza-

tér elnevezésű vers- és prózamondó talál-

kozóval, amelyet április végén tartunk. A 

júniusi Színjátszó Találkozót követően pe-

dig teljes erőnkkel a Rétesfesztiválra kon-

centrálunk. Szintén nagy sikernek örvend a 

Hegyháti Toborzó, amely a térség csoportja-

inak seregszemléje – ismerteti a központ ve-

zetője, aki 1989 óta szervezi a város kultu-

rális életét, miközben a művelődés területén 

is iránymutató tevékenységet végez.

Gergyéné Szakály Georgina az intéz-

mény életébe engedett betekintést.

– Mivel kevesen vagyunk, ezáltal mind-

annyiunknak ismernie kell a másik feladatát, 

azaz nem fókuszálhatunk kizárólag egyetlen 

tevékenységre. A szervezéstől, a számítógé-

pes ismereteken át, a pénzügyi áttekintése-

kig mindenbe bele kell látnunk. A fesztivá-

lok résztvevői nem érzékelik azt a rengeteg 

háttérmunkát, amelyet mi végzünk. Meg-

jegyzem, akkor sikeres egy rendezvény, ha 

az összes szék, terítő a helyén van, kiváló 

a hangosítás, ezáltal az esemény lebonyolí-

tása is gördülékeny. A Rétesfesztivál felett 

már régóta „bábáskodom”, s kezdetektől 

látom, hogy egy külső helyszínen megren-

dezett nagyszabású programsorozat mennyi 

plusz odafi gyelést kíván. Minden feladatot 

úgy végzünk el, hogy tiszta legyen a lelki-

ismeretünk.

– Ugyanez mondható el a kisebb rendez-

vényeinkre is – veszi át a szót Frigyné Jakab 

Ildikó. – Példaként említeném a városi bált, 

ahol a vendégek érkezésére minden asztal-

nak a helyén kell lennie, de az apró részle-

tek is fontosak, úgy, mint a székszoknyák, 

a virágok, az asztalkártyák elhelyezése. Lé-

nyeges, hogy minden egyes menüt leegyez-

tessünk a vacsorát szállító vállalkozóval. 

A fellépő, a sztárvendég kiválasztásánál az 

anyagi lehetőségeink limitáltak, de próbá-

lunk mindig közérdeklődésre számot tartó 

előadót hívni. A színházi bérletek árusítása 

előtt is körültekintéssel járunk el. A kisvá-

rosi jellegből adódóan ismerjük az itt élőket, 

így az utcán, rendezvények előtt is ösztö-

nözzük az embereket a színházi előadások 

megtekintésére. Ezekben az időszakokban 

gyakran emelem fel a telefont, s kapacitá-

lom az eddigi bérleteseinket egy újabb évad 

megtekintésére.

– Nagyon sok múlik a kapcsolatokon. 

Az elmúlt évtizedekből számos példát em-

líthetnék. Egy közülük a közelmúltból: 

Légli Ottó, akit 2010-ben az év borászának 

is választottak, s aki már több, mint 20 éve 

műveli a balatonboglári dűlőket, eredendő-

en bérbaltavári. A borásszal egy ismertség 

révén kerültünk kapcsolatba. Ennek ered-

ményeként Légli Ottó az idei Költő hazatér 

elnevezésű rendezvényünket kiváló minő-

ségű boraival támogatja. Azért választotta 

ezt a programunkat, mert a Kossuth-díjas 

Nagy Gáspár, akinek emléke előtt adózik a 

rendezvény, szintén bérbaltavári születésű. 

De említhetném, hogy egy programsorozat 

kapcsán eljött hozzánk Sike Tamás borász 

édesanyja is, s ennek a kapcsolatnak kö-

szönhetően szintén kapunk borokat a Szép-

asszony-völgyi gazdaságból – árulja el. – 

Szinte senki nem látja azt a háttérmunkát, 

amelyet mi végzünk. Figyelnünk kell arra 

is, hogy például: egy csoport érkezése előtt 

télen be legyen fűtve a zarándokszálláson, 

Művelődésszervezés éjjel-nappal
A Nagy Gáspár Kulturális Központ mindennapjaiba tekinthettünk be
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meleg helyiségek fogadják vendégeinket. A 

szállások kiválasztásánál, a foglalásoknál is 

körültekintően kell eljárnunk. Sajnos, bizo-

nyos rendezvényeink alkalmával kevésnek 

bizonyul a szálláshely a városban. Emellett 

vendégeink nem titkolt visszatérő problé-

mája, hogy a 8-as főút mellé kell kiautózni-

uk, hogyha meleg, éttermi ételt szeretnének 

fogyasztani. Ilyenkor azt mondjuk, hogy a 

kisvárosnak megvan a maga bája, de elő-

fordulhatnak olyan esetek, amelyek kisebb 

kellemetlenségekkel járhatnak – fogal-

maz. – Emellett mi minden programot úgy 

szervezünk, hogy állandóan számolunk. 

Tudjuk, hogy a helyiek szívesen látnának 

színháztermünkben egy operettszínházi 

nagyelőadást, de mi milliós tételeket nem 

tudunk kigazdálkodni. A veszprémi Pannon 

Várszínházzal például nagyon jó a kap-

csolatunk, így könnyebben lehet velük az 

anyagi tényezőkről is tárgyalni. Nagy öröm 

számunkra, hogy a szakmában mára már el-

ismert, befutott beregszászi színészekkel is 

nagyon jó a kapcsolatunk. Közülük többen 

színházi széket „vásároltak” nálunk, ezzel 

támogatták munkánkat. Állandóan fi gyeljük 

a ház és környéke szépítésére, s a progra-

mokra vonatkozó pályázatokat. Folyton 

azon járnak a gondolataink, hogy az egyes 

rendezvények mennyiből valósíthatók meg, 

s miből fedezzük a költségeket.

– Házunkban – amely 2009 áprilisa óta 

viseli Nagy Gáspár nevét, s ápolja a Hegy-

hát szülöttének szellemi örökségét – szá-

mos csoport is működik – veszi át a szót 

Gergyéné Szakály Georgina. – Ilyen az 

Őszirózsa Népdalkör, a Fülemüle Népdal-

kör, a Napsugár Nyugdíjas Klub, az Üss a 

hasadra ifjúsági színjátszó csoport, a Vas-

vári Játékszín, emellett a gitárklub tagjai és 

a hip-hopp táncosok is nálunk próbálnak. 

Lehetőség van terembérlésre, vásárok tar-

tására.

Gergye Rezső igazgató hozzáfűzi: – 

Nem utolsó sorban említeném országosan 

is ismert Castrum Galériánk működését. 

Ide nagyra értékelt alkotók tárlatait is sike-

rült elhoznunk, s azt bemutatnunk a vasvári 

közönség előtt. A képekről jut eszembe az 

aulában kiállított festménymásolat. A vas-

vári látképet ábrázoló festmény hosszú ku-

tatómunka után került vissza a városba, elő-

ször hozzánk, majd a Békeházba. Története 

a másolatot ábrázoló molinón olvasható. A 

festmény idén éppen 100 esztendős – tájé-

koztat.

– Az egész ház mobil – jegyzi meg 

Halmosi Tamás számítástechnikai ügyinté-

ző, akinek feladatai közé tartoznak egyebek 

mellett a „költözéssel” járó teendők. – Pél-

dául egy széknek megannyi helye lehet. De 

igaz ez a többi tárgyra is. Éppen most köl-

töztettük át az aulából a színháztermünkbe a 

kiállításunkat, mivel a fogadótér bálnak ad 

helyet. Mindig meg kell látnunk, hogy az 

adott rendezvény hangulatához, típusához, 

milyen tér illik a legjobban. A plakátokat, 

a szórólapokat, a meghívókat elkészítjük, 

a havi műsorfüzet megjelentéséről is gon-

doskodunk. Most például a gyermekszín-

házi előadás ülésrendjét készítettem el. A 

különböző településekről érkező gyerekek 

ültetését úgy állítottam össze, hogy az át-

látható legyen. Ezek mind apró dolgoknak 

tűnhetnek, de sokat számítanak egy rendez-

vény szervezésénél. Mindemellett a kulturá-

lis közfoglalkoztatott kollégák feladatait is 

koordináljuk.

– A programokat a heti értekezletek 

alkalmával együtt találjuk ki – ismerteti 

Gergye Rezső. – Mindenki megosztja a má-

sikkal az ötleteit, beavatjuk egymást a ter-

veinkbe, beszélünk arról, mit olvastunk, mit 

hallottunk, s ebből mit is szeretnénk megva-

lósítani. Ha a pénzt is elő tudjuk rá teremte-

ni, akkor azonnal megkezdjük a szervezést. 

Az anyagi lehetőségeink azonban kulturális 

központ lévén adottak és korlátozottak. Én 

személy szerint is nagyon szeretném, ha az 

intézmény padlástere is élettel telne meg. Ez 

a közösségi tér 40–50 ember befogadására 

lenne alkalmas. Fontosnak tartjuk, hogy a 

rendezvényeink iránt ne csak helyben, ha-

nem a környéken, sőt azon túl is felkeltsük 

az érdeklődést.

Az igazgató zárásként a művelődéspoli-

tikus Klebelsberg Kunó szavait idézte: „ha 

a nemzetben lakozó szellemi és erkölcsi 

erőket megtartani és gyarapítani is képesek 

vagyunk, akkor a nemzet nincs elveszve.”

S.N.A.
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V. Németh Zsolt hamarosan négy éve 

tölti be a vidékfejlesztésért felelős állam-

titkári posztot. A politikust arról kérdez-

tük, miben tudta támogatni, segíteni Vas-

vár és a térség fejlődését. Az államtitkár, 

országgyűlési képviselő beszélt a telepü-

lés életét meghatározó beruházásokról, 

jövőre irányuló programjairól.

– 2010 júniusa óta tölti be az államtitká-

ri posztot. Ez idő alatt hogyan tudta segíteni 

a város és térsége fejlődését?

– Az Európai Mezőgazdasági és Vidék-

fejlesztési Alap Magyarországi Vidékfej-

lesztési Programjának forrásait, a Darányi 

Ignác Tervhez kapcsolódó 1400 milliárdos 

fejlesztést felügyelem. Ez a keret szolgálja a 

gazdák, az agrárvállalkozások fejlesztéseit, 

a falvak életminőségének javítását. E támo-

gatásnak köszönhetően a környéken számos 

állattartó telep újult meg, élelmiszeripari 

üzem épült fel, emellett a vállalkozások 

korszerűsíthették gépparkjaikat is. A prog-

ram legutóbbi eredményét említeném: az 

országban 900 pályázó, köztük falugondno-

ki szolgálat, kulturális, vagy sportegyesület 

vásárolhatott gépkocsit. A körzetből több, 

mint 60 pályázó nyert, ami jó eredmény-

nek mondható. Emellett a támogatásnak 

köszönhetően számos templom újult meg, 

több helyen renoválták a művelődési háza-

kat. Javaslatomra a kormány több milliárd 

forintot fordított az Őrségben a természet-

védelmi területek felvásárlására, mely a 

külföldiek zsebszerződések útján történő 

földszerzése elleni harc egyik leghatéko-

nyabb eszközének bizonyult. Ha kizárólag 

Vasvárra fókuszálunk, egyes beruházások 

előkészítései korábbi polgármesteri idő-

szakomra estek, még hozzám tartoztak. 

Ilyen a város belvárosának szépítése, vagy 

a szennyvíz nagyberuházás. Ez utóbbi ese-

tében sikert jelentett, hogy a 85 százalékos 

uniós támogatást közel 10 százalékkal meg-

növelhettük. Azaz, meghaladta a százmillió 

forintot az az összeg, amelyet az utak hely-

reállítására fordíthattunk. Így nem kellett 

csatatérként otthagyni a város utcáit egy 

ilyen jellegű beruházás után. Sőt, több utca 

is kiváló minőségű szilárd burkolatot kap-

hatott. Büszke vagyok arra, hogy támogat-

hattam a geotermikus energiahasznosítási 

pályázatot. Ennek a több mint félmilliárdos 

beruházásnak a végén a vasvári családoknál 

alacsonyabb energiaköltségek mutatkoznak 

majd meg a számlákon. A pályázat előké-

szítését teljes mértékben a mostani önkor-

mányzat végezte, én a lobbizásban tudtam 

segítséget nyújtani. A nagyon hosszú előké-

szítést követően, a néha esélytelennek tűnő 

Egészségházra is sikerült többlettámogatást 

szerezni. Pozitívum volt mindezek mellett, 

hogy Vasvár adósságállományát a kormány 

átvállalta, így a város jó gazdasági pozíció-

ba került. Emellett örömömre szolgál, hogy 

iparterületi fejlesztések is történtek.

– Több mint másfél évtizedig, 16 évig 

volt Vasvár polgármestere. Hogyan látja je-

lenleg a település helyzetét?

– Nagyon fontos hangsúlyoznom, hogy 

Vasvártól nem szakadtam el, s nem is kívá-

nok elszakadni a jövőben sem. Éppen azért, 

mert jó itt élni, s minden ideköt engem. A 

családom, az udvarra elültetett fa, amelynek 

terméséből évről évre szedni szeretnék, a 

barátaim, a zenekarunk. Csak itt történhetett 

meg velem, hogy a nyáron egy szám erejéig 

beszállhattam a muzsikálásba a helyi zene-

iskola Ifjúsági Fúvószenekari koncertjén. 

Fontos alapelvem, hogy egy vidékfejlesz-

tési államtitkár ne költözzön Budapestre. 

Nem érzem nagy tehernek, hogy hetente 

három éjszakát a fővárosban kell töltenem, 

mert utána úgyis hazautazom. Vasvárnak 

van egy olyan varázsa, bája, amelyet min-

denki érezhet, aki ide érkezik. Az elmúlt 

időszak infrastrukturális fejlesztései: a bel-

város arculatának megváltozása, a szenny-

vízberuházás eredménye, vagy a kulturális 

lehetőségek kibontakozásai egy élhetőbb 

várost eredményeztek.

– A jövőben milyen tervek fogalmazód-

nak meg a város életére vonatkozóan?

– A geotermikus pályázat kapcsán 

minden támogatást megadok, emellett 

hangsúlyos szerepet kap a vasvári iparte-

rület fejlesztése. Fontos, hogy az ott levő 

vállalkozások bővítsék a lehetőségeiket. 

Megjegyzem, erről szó van. Emellett ösz-

tönözzük az új cégek letelepedését. Azaz a 

cél: munkahelyek teremtése. Most folyik az 

országos és a megyei tervezése a következő 

hétéves európai uniós ciklusnak, amelyben 

a Vasi-Hegyhátnak kitüntetett szereplőnek 

kell lennie. Ezen a környéken a munkanél-

küliségi ráta még mindig az országos átlag 

közelében van, s messze meghaladja a me-

gyei adatokat.

– A Hegyhát még mindig hátrányos 

helyzetű térségnek mondható.

– A számok azt mutatják, hogy igen. A 

számos, több milliárdos beruházás ellenére 

a felzárkóztatáshoz idő kell. Az elöregedő 

falvak, a képzettségbeli hátrányok is befo-

lyásolják a mutatókat. Nagy előrelépést je-

lentene, ha az elmúlt években létrehozott tu-

risztikai attrakciókat egy csokorba tudnánk 

fűzni. A Jeli Arborétum fejlesztését, a Kne-

ipp programhoz kapcsolódó beruházásokat, 

vagy a Rába vadvízi lehetőségeit is össze 

lehet kapcsolni Vasvár történelmi értékei-

Vasvár élhetőbb város lett
Interjú V. Németh Zsolt vidékfejlesztésért felelős államtitkárral
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nek bemutatásával. Reményeink szerint a 

következő időszakban a város egy népfőis-

kolai központtá is válhat. Ennek szervezése, 

tervezése már folyamatban van az országos 

népfőiskolai hálózaton belül. Az elképzelé-

sek szerint Vasvár nyugat-dunántúli regio-

nális központ lesz.

– A népfőiskolai központtá válás milyen 

lehetőségeket vonzana maga után?

– Újabb beruházást és szellemi köz-

pontot jelentene Vasvár számára. A cél egy 

stabil bázis alapítása, ami hosszú időn ke-

resztül, kormányzati ciklusokon átívelve 

hatékonyan működne.

– Többször hangsúlyozta: a vidékről al-

kotott képe innen, Vasvárról ered.

– Minden innen eredeztethető. A cél: 

a vidéki életet még élhetőbbé tenni. Prog-

ramokat szeretnénk kidolgozni a hegyháti 

zártkertekre, azok megújítására, a vidéki 

öngondoskodás fellendítésére. Kezdemé-

nyezője voltam a pálinkafőzés szabaddá té-

telének, amely mára magasabb minőséget, 

a pálinkakultúra fejlődését eredményezte. 

Sikerként élem meg, hogy 2010-től több, 

mint duplájára: 5 ezerről 11 ezerre nőtt 

Magyarországon a helyi terméket előállító 

kistermelők száma és érezhetően sikerült 

felkeltenünk az érdeklődést a vásárlókban 

is. Reneszánszát éli a helyi értékesítés, ami-

nek felfutása a következő időszakra várha-

tó. Sok más mellett rövid ellátási lánc nevű 

tematikus alprogramot készítünk elő. Ehhez 

kapcsolódóan is értékesebbé válhatnak a fa-

lusi kiskertek, szőlőhegyek.

– Mit javasol a helyieknek, milyen szak-

mákban képzeljék el a jövőjüket? Ön szerint 

Vasváron és a térségben mely területeken 

lehet majd leginkább érvényesülni?

– Azt látom, hogy a megyében az autó-

ipar fejlesztése, a mechatronikai központtá 

válás új lehetőséget nyit meg. A jövőben 

hatalmas igény, kereslet lesz Vasvár elérhe-

tő közelségében a fémiparban dolgozókra. 

Megjegyzem, helyben sokáig nem kaptak 

hegesztőt, s Székesfehérvárról hoztak szak-

embereket. Fémipar területén jó anyagi kon-

díciókat jelentő, biztos elhelyezkedést látok. 

Emellett a szemünk láttára bővült egy adat-

rögzítő központ, ahol stabil számítógépes tu-

dással, magas szintű nyelvismerettel hosszú 

távon dolgozhatnak emberek. Immár nem 

szabad azon keseregnünk, miért szűnt meg a 

ruhagyár. Látnunk kell, hogy nem jön helyet-

te újabb, mert a könnyűiparnak nemcsak itt, 

de másutt is vége lett. Nyitottnak kell lenni a 

lehetőségekre, amelyek itt vannak előttünk.

– Azaz azt tanácsolja, hogy alkalmaz-

kodni kell a változó világ ritmusához.

– Nagyon ritka, ha manapság egy ember 

egy egész életen át ugyanazt a tevékenysé-

get végzi. A saját példámon keresztül mond-

hatom: váltani kell. Először földmérő üzem-

mérnökként dolgoztam út- és mélyépítő 

cégnél, azt követően polgármesterként kel-

lett megtanulnom egy újabb szakmát, majd 

jogalkotó, országgyűlési képviselő lettem. 

Jelenleg pedig vidékfejlesztési államtitkár-

ként újabb és újabb ismereteket szükséges 

elsajátítanom. Azaz, először a kemény ver-

senyszférában mérettettem meg magam, 

többek között uniós program kivitelezője-

ként is. Majd polgármesterként beruházó, 

képviselőként törvényalkotó lettem, most 

pedig ennek az egész rendszernek a lebo-

nyolítását végzem. Gyakorlati tapasztala-

taimat egyebek mellett a pályázati rendszer 

egyszerűsítésében is kamatoztathatom. Úgy 

gondolom, nehéz íróasztal mögül pályáza-

tot felügyelnie annak, aki nem járt még csa-

tornaárok mellett, nem látott építési naplót, 

nem tudja, mi életszerű, és mi kevésbé. Ma 

már egyetlen megszerzett tudással nehéz 

egy teljes életutat végigjárni.

– Vannak még politikai ambíciói?

– Mindegyik pozíciómra felkérésre 

mondtam igent. Így volt ez a polgármester-

ség, az országgyűlési képviselői munka és 

az államtitkári poszt betöltése kapcsán is. 

Meglátom, kivárom, mit tartogat számomra 

a jövő. Azt biztosan tudom, hogy 127 tele-

pülés képviselője szeretnék lenni.

– Most más szereppel ismerkedik…

– Egy hónapja vagyok nagypapa. Öröm-

teli, hálás szerep. Különleges ajándék szá-

munkra, hogy egy házban élhetünk az uno-

kánkkal.

Simon-Németh Adél
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A közvetlen hangulatú író-olvasó talál-

kozó a Dr. Bendefy László Városi Könyv-

tár és a Nagy Gáspár Kulturális Központ 

közös szervezésében valósult meg. A ta-

lálkozó vendége Mátyus Aliz volt, akit 

kedves ismerősként köszönthettek a he-

lyiek. Az írónő a Megkésett tavasz, el se 

jött tél című legújabb kötetének bemuta-

tójára érkezett a Vasi-Hegyhátra.

Az írónőt Gyöngyösi Zsuzsanna könyv-

tárigazgató köszöntötte. A rendezvény mo-

derátora Gergye Rezső, a kulturális központ 

igazgatója volt, aki emlékeztette a megje-

lenteket arra, hogy Mátyus Aliz a nem is 

olyan távoli Zalalövőn született. Emellett 

felhívta a fi gyelmet arra, hogy az írónő egy 

korábbi vasvári tartózkodásának emlékeit, 

élményeit írásában is megörökítette.

Az írónő – miközben legújabb kötetét a 

kezében tartotta – elmondta, hogy a számára 

is kedves borítót fi a készítette, aki a Kép-

zőművészeti Egyetem festő szakán most 

ötödéves.

A könyvbemutatón is nyomban nyil-

vánvalóvá vált, hogy Mátyus Aliz állandó 

témája az élete. Írásai a családjához, a ter-

mészethez, a tájhoz, az élet színhelyeihez, 

az emberekhez való intenzív kapcsolatáról 

szólnak. Az esszénovellák nyíltan, tiszta 

hangon mesélnek férje történetéről, önnön 

kavargó gondolatairól, eszmélkedéseiről. 

Ahogy ő fogalmazott: „Az emberekre kon-

centrálok, fi gyelek. Így éltem, így élek.” A 

vasvári könyvtárban az írónő beszélt arról, 

hogy személy szerint fontosnak tartja az 

alkotói pálya és a személyes életút szoros 

összefonódásait. Kijelentette: számára ez 

kölcsönöz hitelességet. Az eredendően fa-

lukutató szociográfus, szaktanulmányok és 

szociográfi ák szerzője mesélt arról az idők-

ről, amikor egy 600 lelkes magyarországi és 

egy ugyanekkora franciaországi települést 

hasonlított össze. Írásaihoz hasonlóan be-

szédéből is sugárzik a környezet és az em-

berek iránti érzékenység.

A hallgatósággal megosztotta: felnőtt 

fejjel szedte össze bátorságát ahhoz, hogy 

felkeresse zalalövői szülőházát, ahol jelen-

leg bölcsőde működik. Kiszállt az autóból, 

amelybe pont akkor egy Lada belehajtott, s 

az ütközést ő személyes, intő jelnek tekin-

tette. Így akkor nem ment be szülőházába. 

Beszédében az emlékezés újabb és újabb 

ajtóit nyitotta meg hallgatósága előtt. Me-

sélt azokról az időkről, mikor a szomszédai 

szurkoltak neki, hogy legyen, lehessen gyer-

meke, majd beszélt a szerkesztői feladatok 

nehézségeiről, baráti viszonyairól, támoga-

tó főnökéről, valamint kiadóváltásáról is.

A könyvtárban megjelent érdeklődőknek 

felolvasott legújabb könyvéből. Az anekdo-

tikus elbeszélésmódú írások egyenes ívűek, 

személyes, gyakran vallásos témájúak, mi-

közben az író egy-egy gondolatfüzér kap-

csán gyakran kalandoz el az asszociációk 

sorozatába. Stílusára jellemző a közbeéke-

lésekkel, előre- és visszautalásokkal tarkí-

tott élőbeszédszerűség. Őszintén vall olyan 

eseményekről, amelyek kapcsán a dolgok a 

helyükre kerültek, ilyenkor ébredt rá egye-

bek mellett arra is, hogy „csak a pillanatok 

szülnek álmokat.”

S.N.A.

Csak a pillanatok szülnek álmokat
Mátyus Aliz író, szociológus Megkésett tavasz, el se jött tél című kötetét

mutatta be a városi könyvtárban

Mátyus Aliz Zalalövőn született a földbirtokos anyai nagyszülők település főterén 

álló, ma bölcsődének használt tornyos házában. Kilenc hónapos volt, amikor Pápára, 

apja családjának városába költöztek. Élete első tizennyolc évének színhelye Pápa. Egy 

évig Lovászpatonán tanított, majd az Eötvös Loránd Tudományegyetem bölcsészet-

tudományi karán szerezte diplomáit. A hetvenes évektől jelennek meg tanulmányai 

és szociográfi ái a Valóságban, a Mozgó Világban, az Élet és Irodalomban, a Kultúra 

és közösségben. Falukutató szociológusként írja és jelenteti meg könyveit: Holnapon 

innen, tegnapon túl (Szépirodalmi Kiadó, 1981.), Maga-ura parasztok és uradalmi 

cselédek (Magvető Kiadó, 1984.), Anya meghalt (Széphalom Könyvműhely, 1992.). 

1996 óta a Magyar Művelődési Intézet Szín című folyóiratának főszerkesztője. Újabb 

kötetei: El se hagy (Orpheusz Kiadó, 2009.), Megkésett tavasz, el se jött tél (Napkút 

Kiadó, 2013).
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Vasvár szépségei
Laki László képriportjával búcsúztatjuk a telet
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Gyöngyösi Zsuzsanna 21. éve, 1993 

szeptemberétől áll a Dr. Bendefy László 

Városi Könyvtár élén. Idén február 28-án 

lejárt szerződését újabb öt évre hosszab-

bította meg a fenntartó önkormányzat 

képviselő-testülete. Ez alkalomból beszél-

gettünk az igazgatónővel, aki betekintést 

engedett a sikeres intézmény életébe, jö-

vőképébe. Hangsúlyozta: a könyvtár im-

már egy számos szolgáltatást nyújtó igazi 

közösségi színtér.

– Ön ennyi év szakmai tapasztatával, 

hogyan látja, miért sikeres a városi könyv-

tár?

– Én személy szerint az együttműködés, 

a közös munka híve vagyok. Az intézmény 

által elért eredményeket is annak köszön-

hetjük, hogy kollégáimmal a hosszú évek 

alatt sikerült kialakítanunk egy nagyon jó 

„csapatot”, akik egymás munkáját segítik. 

Csak így tudtuk megvalósítani kisebb és na-

gyobb beruházásainkat, fejlesztéseinket az 

elmúlt évek során. E közös munka szakmai 

elismerése volt 2009-ben az „Év könyvtára” 

cím elnyerése, amihez olvasóink elégedett-

sége járult hozzá. Bízom benne, hogy erre 

az elismerésre a könyvtárunkat használók és 

a fenntartónk is mind a mai napig méltónak 

ítélnek bennünket, mivel munkánkat mindig 

úgy alakítottuk, hogy elsődlegesen közvet-

len környezetünk elvárásainak feleljünk 

meg, s a jövőben is ez lesz a célunk. Én a 

szolgáltatásaink fejlesztésekor mindig a kis-

térségben gondolkoztam (ma már járás), így 

amikor 2004-től elindult a mozgókönyvtári 

ellátás, amelyhez 21 település csatlakozott, 

örömmel vállaltuk a feladatot. A nulláról 

kellett felépítenünk egy rendszert. Örö-

münkre szolgált, hogy idővel kialakult a 

településekkel egy jó kommunikáció, s az 

együttműködésnek köszönhetően létrejött 

minden hegyháti településen egy olyan kö-

zösségi tér, ahová könyvek, cédék, DVD-k 

és a társasjátékok kerültek. A közösségi te-

rek tartalomi megtöltésében, a minél jobb 

eredmények elérésében szorosan együttmű-

ködünk a Nagy Gáspár Kulturális Központ 

munkatársaival. A fi ókkönyvtárakat máig 

ellátjuk dokumentumokkal, segítjük a pá-

lyázatokon való részvételüket, közreműkö-

dünk a kulturális programok szervezésében, 

tanfolyamok lebonyolításában. Meggyő-

ződésem: Vasvárnak az a szerepe, hogy a 

térség központja legyen. Pályázatainkba 

a siker érdekében együttműködő partner-

ként dolgoztunk már együtt a helyi múze-

ummal, ahol fi ókkönyvtárunk is működik. 

Ezen együttműködés eredménye, hogy a 

könyvtár interneten is elérhető adatbázisa 

bővült egy kutatható domonkos rendtörté-

neti gyűjteménnyel, amely egyedivé teszi 

kínálatunkat. A hagyományőrzés területén 

az Oszkói Hegypásztor Kör pályázatainak 

megvalósítását segítettük. Együttműködünk 

a művelődési életet szervező Nagy Gás-

pár Kulturális Központtal, az óvodával, az 

iskolával. Ennek kapcsán a gyerekek, diá-

kok részeseivé váltak az olvasóvá nevelési 

programjainknak. A Mérték Egyesülettel 

közösen a 0–3 éves korú babáknak és szü-

leiknek szervezünk közös, de kimondottan 

könyvtári programokat is, most már heti 

rendszerességgel. A mi intézményünk mesz-

sze van már a régi idők könyvtáraitól, ahol 

csak köteteket lehetett kölcsönözni. Sokkal 

inkább egy közösségi színtér, vagy ahogy 

manapság nevezik az emberek életében az 

egyik „harmadik hely” lett a könyvtár az 

otthon és a munkahelyet követően. A kelle-

mes, barátságos, családias légkör érdekében 

fotelokat helyeztünk el a folyóirat olvasó-

ban, míg a gyerekkönyvtárban ugyanezt a 

hangulatot a könyvek mellett játékkal, bab-

zsákos ülőhelyekkel kívánjuk megterem-

teni. Intézményünkben található a Fábián 

Tamás Ásványmúzeum és Emlékkiállítás, 

amely egyre népszerűbb lesz a városba ér-

kező látogatók és a térségben élők számára. 

2013. január 1-jétől az anyagi hozzájárulá-

sokat most nem a kistérségtől, hanem a me-

gyei könyvtártól kapjuk. Ők döntik el, mit 

fejlesszünk, milyen beruházásra költsünk.

– Milyen fejlesztések valósultak meg?

– Itt helyben az utóbbi hat évben ki-

cseréltük a nyílászárókat, kifestettük az 

épületet, korszerűsítettük a technikai be-

rendezéseinket, kicseréltük a bútoraink egy 

részét, tehát szebbé, barátságosabbá tettük 

könyvtárunkat. Mindezzel célunk az volt, 

hogy kihasználva az aktuális pályázati le-

hetőségeket szebbé, barátságosabbá, nem 

utolsó sorban használhatóbbá tegyük intéz-

ményünket a látogatóink és a munkatársaim 

számára.

– Mennyien veszik igénybe a Bendefy 

könyvtár szolgáltatásait?

– A vasvári könyvtár 52 ezres dokumen-

tumállománnyal rendelkezik. A beiratkozott 

olvasóink száma 1400 fő. Könyvtárunk ki-

használtsága mindig is jóval meghaladta az 

országos 14–15 százalékot, a maga 21–22 

százalékával, amely ma már a 32 százalékot 

is eléri. Forgalmunk tavaly kiemelkedőre 

sikeredett. Igyekszünk a legújabb köteteket 

minél gyorsabban olvasóink rendelkezésére 

bocsájtani. A hagyományos könyvtári szol-

gáltatások mellett nálunk lehet színesben és 

fekete-fehérben fénymásoltatni, nyomtatni, 

faxoltatni, iratot fűzetni, spiráloztatni, lami-

náltatni. Ezen szolgáltatásokat kedvezményes 

árakon igyekszünk kínálni városunk polgára-

inak. Mindezt azért tudjuk megtenni, mivel 

fejlesztéseink során törekedtünk a jó minősé-

gű, energiatakarékos eszközök beszerzésére, 

azok gazdaságos üzemeltetésére.

– Milyen programokat, foglalkozásokat 

kínál az intézmény?

– Minden év júniusában olvasótábort 

szervezünk az alsós diákoknak. Tavaly 

az ásványgyűjtés volt a téma, míg idén 

a gyógynövényekkel, a Kneipp módszer 

szellemiségével szeretnénk megismertet-

ni a gyerekeket. A tábor része az irodalom 

mellett a különböző kézműves technikák-

Sikeres könyvtár jövőképpel
Gyöngyösi Zsuzsanna igazgató szerződését újabb öt évre hosszabbította meg

a képviselő-testület
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kal való megismerkedés, a „Ki mit tud?”, a 

játszóház és a kirándulás is. Tavaly évben 

például ellátogattunk a sümegi kőfejtőbe. 

Minden hónap utolsó péntekén játszóházat 

tartunk, ahol az új irodalmi alkotásokkal, 

a havi könyvtári rejtvények helyes megol-

dóinak jutalmazása mellett vetélkedéssel, 

kézműves foglalkozásokkal várjuk a gyere-

keket. A felnőtteknek író-olvasó találkozó-

kat szervezünk ettől az évtől a Nagy Gás-

pár Kulturális Központtal együttműködve 

„Könyvkóstolgató” címmel.

– Milyen könyvek iránt érdeklődnek a 

helyiek?

– Kollégáimmal együtt felmérjük az ol-

vasói igényeket, érdeklődésüket és ennek 

szellemében közösen válogatunk a könyv-

piacról. Olvasóink keresik a romantikus 

könyveket, a krimiket, de szívesen forgat-

ják a szakácskönyveket, útikönyveket, a 

gyerekneveléssel és ezotériával foglalkozó 

műveket. Keresnek ötleteket a lakásuk fel-

újításához, a kerti munkákhoz, a szabad-

idejük hasznos eltöltéséhez. Folyóirat kí-

nálatunkban a hozzánk betérők a könnyed 

lapok mellett történelmi, tudományos ki-

adásokat, napilapokat, szabás-varrás, ké-

zimunka, főzés, kertművelés, természet, 

egészséges életmód témájú újságokat is 

olvashatnak. A gyerekek szívesen forgatják 

egyebek mellett Varró Dániel, Bartos Erika, 

Böszörményi Gyula, Berg Judit és Lackfi  

János műveit. A mai gyerekek szeretik az 

új, modernebb hangvételű történeteket, de 

a klasszikus alapmesék is fontosak számuk-

ra. Tény, hogy mindegyik század szerzőiből 

válogatnak olvasóinknak. Ha valamelyik 

író köteteit nagyon keresik, akkor megpró-

báljuk az adott alkotó lehető legtöbb írását 

beszerezni.

– A letöltések idejét éljük. Milyen hatá-

sai vannak ennek a könyvtár életére?

– A cédéket és a DVD-ket valóban nem 

keresik annyian, mint korábban. Főként 

a zenei letöltések miatt kerültek háttérbe 

a hanghordozók. Az e-könyvek hatása-

it még itt, a Hegyháton nem érezzük. A 

hangoskönyvek egy időben nagyon kedvel-

tek voltak, s ez majd visszatér a jövőben is. 

Az elmúlt időben sok új diafi lmet vásárol-

tunk. Ezeken a hagyományos mesék mel-

lett például a Bogyó és Babóca történetét is 

megnézhetik a gyerekek.

– Mik az irányvonalak a jövőre nézve?

– Továbbra is az elsődleges szempontunk 

lesz a helyi könyvtárhasználók igényeinek 

megfelelni. Jelenleg sajnos kevesen vagyunk 

az egyre növekvő forgalmunkhoz, szolgálta-

tási kínálatunkhoz. Egy gyerekkönyvtárost 

szeretnénk felvenni az idén, ha lehetőségünk 

lesz rá. A jövőben még inkább klub jelle-

gűvé kívánjuk tenni a kisebbek könyvtári 

részlegét. A picik is már nagyon otthon érzik 

magukat nálunk szüleik és barátaik társasá-

gában. Kiemelt szerepet szánunk a helyi ér-

tékek feltárásának, a helyismereti dokumen-

tumok gyűjtésének. Ezek az anyagok a neten 

is elérhetőek lennének. Szeretnénk névadónk 

dr. Bendefy László geológus, történész 

életét, írásait bemutatni, megismertetni a 

vasváriakkal. 2013 szep temberében, születé-

sének 110. évfordulóján Bendefy emlékülést 

szervezünk. Emellett továbbra is várjuk olva-

sóinkat könyvtárunkban.

Talpmasszázs-
Reflexológia

A talpmasszázs, refl exológia, tapaszta-

latokon alapuló tudomány. Sok nép ősidők 

óta ismeri és alkalmazza. Egyiptomban kb. 

4000 évvel ezelőtti orvossír festménye-

in látható a talpak masszírozása, a kínai 

Váng Vej, i.e. 4. században alkalmazta a 

talpon való erős nyomást, az indiánoktól 

Dr. Wiliem Fitzgerald tanulta el a refl ex-

terápia gyógymódszereit. Magyarországon 

Dr. Csikai Erzsébet és Dr. Nagyné Ha-

lász Anna dolgozta ki a refl exológia tan-

anyagát. A talp masszázsával a központi 

idegrendszerre, a vérkeringésre, a nyirok-

keringésre és a belső szervekre gyakorol-

hatunk hatást. A cél főként a megelőzés, de 

betegségek esetén kiegészítő kezelésként 

is fontos. Hatásai: frissítő, fájdalomcsil-

lapító, méregtelenítő, relaxáló, immun-

hormonműködést-vérkeringést befolyá-

soló. A talpmasszázs alkalmas arra, hogy 

rajta keresztül a szervezet egészét kezel-

jék. A talpunk a testünk térképe, minden 

terület egy-egy szervnek feleltethető meg. 

A különböző szervek refl exzónája megta-

lálható a talpon. A refl exzónák olyan ideg-

pontok, amelyek egy-egy távoli testrész-

szel állnak kapcsolatban. Kölcsönhatás áll 

fenn a szerv és a refl exzóna között, egyik 

a másikától függ. Testünk akkor működik 

egészségesen, ha benne az energia szaba-

don áramlik és átjár minden sejtet. Amikor 

az áramlás valahol valamiért elakad, akkor 

az ott levő szervben energiahiány alakul ki, 

vagyis megbetegszik, és a talpon lerakódás 

jön létre. A lábfejünkön és a talpunkon ta-

lálható speciális zónák masszírozása hatás-

sal van szervrendszereinkre. A refl exológia 

a csecsemőtől az idősekig mindenkire jó 

hatással van. Nincs káros mellékhatás, fon-

tos, hogy a test a lehető legjobb állapotban 

maradjon!

Pávlicz Klára talpmasszőr

06-30-252-9985

Népfőiskolai 
előadások

A Vas-Vár Örökség Népfőiskola már-

ciusban két előadást ajánl az érdeklődők 

fi gyelmébe. Március 6-án, csütörtökön 

18 órakor a vasvári zarándokszálláson 

Bunyevácz Zsuzsa lesz a vendég. Előadá-

sának címe: Magyar múlt és jövő. Március 

20-án, szintén csütörtökön 18 órakor a za-

rándokszálláson Molnár V. József Az áldo-

zatból támadó élet címmel tart előadást. A 

rendezvények ingyenesek.
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Hamvazószerdával elindult a nagyböjti 

szentidő. Bár kicsit lehangoló arra emlé-

kezni, hogy por és hamu vagyunk, de ne 

felejtsük el, hogy Isten lelket adott ennek a 

pornak és hamunak, ami halhatatlan és ab-

ból örök élet lesz. Bár a farsangi mulattsá-

gok, bálok megszűnnek a keresztényeknek, 

de az öröm, a vidám lelkület továbbra sem. 

A nagyböjt nagy felkészülés a legnagyobb 

örömre, a feltámadás ünnepére, Húsvétra.

Mit is kellene átgondolni ebben az idő-

ben? A következő történet „Kalitka” címmel 

átfogja ezt a szentidőt.

„George Thomas lelkipásztor húsvét reg-

gelén, amikor a zsúfolt templomban felment 

a szószékre, egy régi, rozsdás, rozoga ma-

dárkalitkát vitt magával és letette a szószék 

párkányára. Persze mindenki meglepődve 

nézte és kíváncsian várta, mi fog itt történni. 

A prédikáció így kezdődött:

„Amikor tegnap végigmentem az utcán, 

szembe jött velem egy gyermek, és a kezé-

ben lóbálta ezt a madárkalitkát. A kalitka 

alján három kis veréb lapult, reszketve a hi-

degtől és a félelemtől. Megállítottam a fi út 

és megkérdeztem:

– Na, mit viszel magaddal?

– Csak ezt a három szerencsétlen mada-

rat – felelte.

– Aztán mit kezdesz velük? – kérdezős-

ködtem.

– Hazaviszem őket és szórakozom ve-

lük – felelte. – Kihúzom a tollaikat, hadd 

verdessenek kétségbeesetten, vagyis halálra 

rémítem őket. Élvezni fogom.

– De előbb-utóbb beleunsz majd. Utána 

mit csinálsz velük?

– Ó, van otthon két macskánk – mondta a 

fi ú –, azok szeretik a madárhúst. Megetetem 

őket velük.

Hallgattam egy kicsit, aztán ismét meg-

szólaltam:

– Fiam, mennyit kérsz a madarakért?

– Nem kellenek magának ezek a vacak, 

szürke, mezei madarak. Még énekelni sem 

tudnak. Még csak nem is szépek.

– Mennyit akarsz értük? – kérdeztem is-

mét.

A fi ú végignézett rajtam, mintha megbo-

londultam volna, aztán megmondta az árat: 

tíz dollár. Kivettem a zsebemből a tíz dol-

lárt, és odaadtam a gyereknek. A fi ú letette 

a kalitkát a földre, és egy pillanat alatt el-

tűnt. Én aztán felemeltem a madárkalitkát, 

elvittem a közeli parkba, ott letettem, kinyi-

tottam az ajtaját, és szabadon engedtem a 

madarakat.”

Miután Thomas prédikátor elmondta a 

kalitka történetét, mindjárt egy másik törté-

netbe kezdett:

„Egy nap Jézus és a Sátán között párbe-

széd folyt. A Sátán büszkén dicsekedett:

– Az egész emberiséget a kezem közé ka-

parintottam. Csapdát állítottam nekik olyan 

csalétekkel, amelynek nem tudnak ellenáll-

ni. Mind az enyémek!

– Mi a terved velük? – kérdezte Jézus.

– Szórakozni fogok velük. Megtanítom 

őket arra, hogy gyűlöljék és kínozzák egy-

mást; hogy részegeskedjenek és drogozza-

nak; hogy fegyvereket és bombákat talál-

janak fel, és öljék meg egymást. Nagyon 

fogom élvezni – mondta a Sátán.

– Mit csinálsz majd velük akkor, ha ele-

ged lesz a játékból!

– Megölöm őket! – felelte a Sátán.

– Mennyit kérsz ezekért a tönkretett em-

berekért? – érdeklődött tovább Jézus.

– Nem kellenek neked ezek az embe-

rek! Nem jók semmire! Megveszed őket, 

ők pedig csak gyűlölni fognak. Leköpnek, 

megkínoznak és megölnek. Nem kellenek 

ők neked!

– Mennyit kérsz értük? – kérdezte újból 

Jézus.

A Sátán végignézett Jézuson és megvető 

gúnnyal mondta:

– A véredet, az összes könnyedet és az 

egész életedet kérem értük!

Jézus így szólt:

– Megegyeztünk!

Azután kifi zette az árat...”

Ezzel George Thomas fogta a madárka-

litkát és a döbbent csendben lement a szó-

székről.”

A nagyböjti szentidő péntekjein a szent-

misék előtt fél órával a vasvári templomban 

keresztutat imádkozunk, amire szeretettel 

hívjuk és várjuk a kedves híveket. Továbbá 

a nagyböjti lelkigyakorlatra, amely április 

4-5-6-án (nagyböjt 5. vasárnapja és előtte 

péntek, szombat) lesz az esti szentmisék 

keretében. A szentmisék akkor már 7 óra-

kor kezdődnek a nyári időszámítás miatt. A 

lelkigyakorlatot dr. Pem László atya tartja. 

Ezen a lelkigyakorlaton lesz a húsvéti nagy-

gyóntatás: a szentmisék előtt 6 órától és a 

szentmisék alatt. Kérjük, mindenki éljen a 

lehetőséggel és ne hagyja senki az utolsó 

pillanatokra a szentgyónás elvégzését, mert 

a húsvéti ünnepek alatt nem lesz gyóntatás.

A bérmálkozók számára a harmadik fel-

készítő foglalkozás március 22-én, szomba-

ton délután 3 órakor kezdődik, a plébánia 

közösségi termében. Füzet és toll továbbra 

is szükséges. Az elsőáldozókat kérjük – kü-

lönösen azokat, akik nem szoktak hozzá -, 

hogy fi gyeljenek oda a mindennapi imád-

ságra és a vasárnapi szentmisékre, mert 

enélkül nehéz Jézust szeretni.

Mindenkinek kegyelemteljes nagyböjti 

szentidőt kívánunk a következő gondolattal: 

„A keresztek választanak minket és nem mi 

a keresztjeinket.”

Szakál Szilárd káplán

A vasvári plébánia hírei
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SZAKIRODALOM

•  Hesemann: A Szent Grál felfedezése

•  Hosszú hétvégék Európában

•  Le Breton: Síelés Európában

•  Pickering: Biciklizés kezdőknek

•  Tradowsky: Kaspar Hauser : küzdelem a 

szellemért

•  Vérollet: Miért félek a nőktől

SZÉPIRODALOM

• Csányi: Segítség, kutyás lettem

• Deaver: Bármi áron

• Marsh: A félelem vására

• Movre: Te szent kék !

• Roberts: Oltalmazó árnyék

• Sándor: Zuhanó repülés

DVD

• Egy bolond százat csinál

• Hóbortos szerelem

• Legyél Te is Bonca!

• Majális

• Szerelem

• Szörny Egyetem

• Tistoll Az angyalgyermek

Értesítjük az érdeklődőket, hogy

a könyvtár állományából leselejtezett

könyvek kedvezményes áron

megvásárolhatók a nyitvatartási idő alatt!

AJÁNLÓ
a dr. Bendefy László Városi 

Könyvtár új szerzeményeiből

Március 6., 10 óra, 14.30

Gyermek színházbérlet: a Nektár Szín-

ház Hamupipőke című zenés mesejátéka.

Március 7., 16 óra

Stekovics Baráth Irén grafi kai munkáiból 

nyílik tárlat a Castrum Galérián. A kiállítást 

Némethné Baráth Anikó, a Vas Megyei Idő-

sek Otthona igazgatója ajánlja a látogatók 

fi gyelmébe. Az alkotó verseit vasvári szín-

játszók tolmácsolják.

Március 15., 20 óra

Az 1848–1849-es forradalom és szabad-

ságharc tiszteletére szervezett városi ünnep-

ség március 14-én, 19 órakor kezdődik. A 

programról bővebben az 1. oldali meghívón 

tájékozódhatnak. A rendezvény folytatása-

ként március 15-én 20 órától Ismerős arcok 

koncert lesz a kulturális központban. A Csil-

lagösvény együttes 18.30-tól lép közönség 

elé. Jegyárak: március 13-ig 3000 forint; 

utána 3900 forint. Elővételi helyek: Kónya 

Kávéház – Körmend (Hunyadi u. 39.),Nagy 

Gáspár Kulturális Központ – Vasvár (Bar-

tók B. u. 4.).

Március 18., 18 óra

Találkozó a kulturális központ környező 

lakóival és a civil szervezetekkel a Tretter 

Teremben, ahol tájékoztatót és egyeztetést 

tartanak a nyári szabadtéri rendezvényekről.

Március 25., 16 óra

Közkincs Kerekasztal Hegyhátszentpé-

teren, a helyi tájház megtekintésével.

Előzetes:

Április 5. Családi Szombat szerveződik 

egyéni és civil kezdeményezésre. Ötleteivel 

keresse a kulturális központot.

Április 12. REJTŐzködő Kabaré cím-

mel tartja Stand Up és Sketch Comedy hu-

morestjét a paThalia Társulat.

Április 17. 10 óra, 14.30. Meglepetés 

Mozi. Jegyárak a helyszínen: 800–900 fo-

rint/fő (korlátozott számban).

Felhívások

A Berzsenyi Dániel Könyvtár és tá-

mogató partnerei: a Dr. Bendefy László 

Városi Könyvtár, a Nagy Gáspár Kul-

turális Központ harmadik alkalommal 

hirdeti meg olvasásnépszerűsítő prog-

ramsorozatát, a Könyvhódítót. Ebben az 

évben a 14–18 éves korosztályhoz tartozó, 

irodalmat, olvasást szerető diákoknak a 

bérbaltavári születésű Kossuth-díjas költő, 

Nagy Gáspár megismerésének lehetőségét 

ajánlja. A rendezvény az irodalomismeret és 

az informatikai tudás együttes alkalmazá-

sára épít. A megyei könyvtár küldetésének 

tekinti, hogy a költő születésének 65. év-

fordulója alkalmából minél szélesebb kör-

ben megismerkedhessenek munkásságával 

A Nagy Gáspár Kulturális Központ programkínálata
a tanulók. Bővebb információ a Berzsenyi 

Dániel Könyvtár honlapján (www.bdmk.

hu) található.

„A költő hazatér” VII. Vers- és Próza-

mondó Találkozó Nagy Gáspár tiszteleté-

re. Időpontja: 2014. május 3. A találkozóra 

két művel lehet nevezni március 15-ig. A 

részletes felhívás olvasható a NGKK hon-

lapján, facebook oldalán, a Klebelsberg 

Központ Járási Tankerületi Irodáiban, mű-

velődési házakban.

Író-olvasó találkozó címmel új soro-

zatot indított a művelődési központ a 

Bendefy László könyvtárral. A könyvbemu-

tatót összekötnék a szerzőhöz, vagy alkotá-

sához kapcsolódó gasztronómiai ismeretek-

kel és tényleges kóstolóval. Várják olyan 

partnerek jelentkezését, akik ételkészítés-

ben közreműködnének.

• Március 6. 10 óra: Kismamák tornája

• Március 12. 9–12 óra: Babadélelőtt – 

spatulaállatok készítése

• Március 13. 10 óra: Kismamák tornája

• Március 19. 10 óra: Ovisok a könyv-

tárban

• Március 20. 10 óra: Kismamák tornája

• Március 27. 10–12 óra: Kistérségi 

babadélelőtt

• Március 28. 15–17 óra: Játszóház – 

„Azok a régi szép idők…” mesék diafi lmen 

Játékos feladatok, rejtvények értékelése

A Dr. Bendefy László Városi Könyvtár programajánlója

Vasvári KSE – Szombathelyi Egyete-

mi SE 69–77 (19-24, 13-13, 19-22, 18-18)

Vasvári KSE: Fancsali A. (26/3), Kulcsár 

A. (-), Szilvágyi Zs. (5/3), Dóka B. (21), 

Koch E. (15). Csere: Giczi Sz. (2), Tóth B. 

(-)

A SzoESE legjobb dobói: Novák B. 

(28/15), Mészáros M. (18/6)

A mérkőzés elején kicsit beragadt a Vas-

vár védekezése, ami a távoli dobások levé-

dését illeti. A vendégek a hármasokkal és a 

gyors indításokkal lépéselőnyhöz jutottak. 

A VKSE védekezése ugyan egész jól kez-

dett összeállni és a támadásokban is voltak 

szép megoldások, de végül az egyetemisták 

hagyhatták el győztesen a pályát.

9700.hu Ingatlaniroda – Vasári KSE 

62-58 (13-12, 21-15, 16-13, 12-18)

Vasvári KSE: Fancsali A. (17/6), Kulcsár 

A. (-), Szilvágyi Zs. (11/6), Dóka B. (11), 

Koch E. (12). Csere: Soós D. (7), Barabás 

M. (-), Tóth B. (-), Giczi Sz. (-)

A 9700.hu Ingatlaniroda legjobb dobói: 

Mondl Sz. (11), Janzsó Z. (9), Weszelovits 

A. (9/6), Lukács T. (9/6)

A szezonban még veretlen 9700.hu ellen 

jól játszott a Vasvár. A szervezett játékot ját-

szó hazaiak támadásait gyakran sikerült jó 

védekezéssel akadályozni, és támadásban is 

tartotta a lépést vendéglátójával a VKSE. Jó 

ellenfél ellen, jó mérkőzésen hazai győzelem 

született.            Dokey

Kosárlabda
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A vasvári kutyaiskola immár több éve 

aktív szereplője a város életének. A tél el-

múltával az idei évben is megkezdődik a 

munka a csapat háza táján. Ennek apro-

póján beszélgettem Szilvágyi Zsolttal, a 

kutyasuli vezetőjével.

– Mikor és hogyan kezdődött a kutyaiskola 

története?

– A kutyaiskolát 2008 óta kezdtük szerve-

zett keretek között működtetni. Ennek előzmé-

nye volt, hogy már korábban is rendszeresen 

összejöttünk mi kutyabarátok, többnyire a régi 

cipőgyár parkolójában, ahol kedvenceinkkel 

foglalkoztunk, tanítottuk őket. Akkoriban már 

többen jártunk Körmendre, az ottani kutyais-

kolába, ahol egy idő után szinte több vasvári 

volt, mint körmendi. Kézenfekvővé vált, hogy 

ha már ennyien járunk ide, akkor helyi szin-

ten is szervezzük meg a csapatot. A körmendi 

suliban többször segítettem a kiképzésekben 

(őrző-védő munka), s mivel igény volt rá, itt 

is elkezdtük a kutyaiskolát. Akkor körülbelül 

10 fővel indultunk, vegyes összetételű csapat-

tal: zömében klasszikus őrző-védő kutyákkal 

(rottweiler, német juhász), de többféle – kicsi 

és nagy – fajtával kezdtük el a munkát.

– Milyenek voltak a kezdetek?

– Az első években tavasztól őszig folya-

matosak voltak az összejöveteleink, amelyek-

re általában hétvégenként került sor. Egy idő 

után látszódott, hogy nyáron kevés a létszám 

a nyaralások, egyéb elfoglaltságok miatt. Így 

2010-től két részre bontottuk a munkát: tava-

szi (márciustól májusig) és őszi (szeptember-

től novemberig tartó) tanfolyamokra. Kitűnő 

helyszín volt a foglalkozásokra a régi „költ-

ségvetés” telephely melletti terület, ahol fedett 

és szabadtéri rész is egyaránt rendelkezésünk-

re állt. Saját erőnkből kezdtük el az akadályok 

előállítását, beszerzését, amelyeket igyekez-

tünk – és most is igyekszünk – folyamatosan 

fejleszteni. Vannak „gyári” eszközeink is, 

például az agility-hez szükségesek: szlalom, 

alagút.

– A mostani létszámotok hogyan alakul?

– A kezdeti 10 főről folyamatosan növe-

kedtünk. Két éve már annyi kutyusunk volt, 

hogy egy „kölyök” és egy „haladó” csoportot 

is indítottunk, mindkettőt 7–8 résztvevővel. A 

következő évben aztán felnőttek a kölykök, 

és immár felnőttként foglalkozhattunk velük. 

Az igényektől és a résztvevők összetételétől 

függően alakítjuk csoportjainkat: most egy 

kölyök, egy kezdő és egy haladó csapattal 

dolgozunk. A tagság az 5–6 fős „keménymag-

ból” és a 8–10 fős változó résztvevőből áll. A 

közösség jó, a 2013-as őszi társaság például 

nagyon összetartó volt, és a tanfolyamok vé-

geztével szervezni szoktunk egy-egy kutyás 

kirándulást is a környéken, mintegy lezárva a 

turnusokat.

– Az alapismereteken kívül mit tudnak el-

sajátítani a hozzátok járó kutyák?

– A régóta járó tagok kutyái már nagyon 

ügyesek. Ők olyan szinten vannak, hogy 

komplett bemutató műsort tudtunk összeállíta-

ni, ezekkel gyakran szerepeltünk, szerepelünk 

a környező településeken, falunapokon, városi 

rendezvényeken, gyermeknapokon, fesztivá-

lokon, de tartottunk bemutatót ovisoknak is. 

Minderről egyébként videóanyagot is össze-

állítottunk.

A bemutatóink három részből állnak. Van 

egy engedelmességi szakasz, ahol általában 

négy kutyával dolgozunk, „szinkronban”. Ez 

elég összetett munka, mivel összehangoltan 

kell végrehajtani az előzetesen megkoreog-

rafált gyakorlatokat: ültetés, fektetés, állítás, 

helyben maradás. A második részt az ügyes-

ségi feladatok teszik ki: akadályok leküzdése, 

ugróakadályok, kúszófolyosó, libikóka. A leg-

látványosabb szakasz az őrző-védő bemutató. 

Itt különböző szimulált szituációkat oldanak 

meg látványosan a kutyák és gazdáik: például 

igazoltatás során megtámadja a kutya gazdáját 

az „előállított” egyén, majd egy „bekísérés” 

során szökni próbál, amit meghiúsít a kutyus. 

Aztán „autórablást” akadályoznak meg, de 

van olyan feladat is, ahol kerékpárral menekü-

lőt kell elkapni.

– Milyen kutyák alkalmasak erre a mun-

kára?

– Elsődlegesen a klasszikus őrző-védő faj-

ták: a német juhász, a rottweiler, a dobermann, 

de például „csibészeltünk” már magyar vizslát 

is. Az őrző-védő feladatok elvégzése egyéként 

nem csak ezeknek a fajtáknak a kiképzésére 

jó, hanem bármely más kutyának is, mivel re-

mekül alkalmas a felgyülemlett feszültség le-

vezetésére. Lényeges ennél a munkánál, hogy 

a kutyák idegrendszere stabil legyen, amire a 

kiképzések során is nagy fi gyelmet fordítunk. 

Természetesen itt is be kell tartani a fokoza-

tosságot. Először a kutyusoknak az alapfokú 

engedelmességi feladatokat kell elsajátítani, 

ezután szabad csak a komolyabb munkába be-

lefogni velük.

– Milyen kortól lehet hozzátok vinni a ku-

tyusokat?

– A kölyök csoportba 4–8 hónapos kutyák 

járnak (ezzel a korosztállyal megfelelő számú 

érdeklődő esetén tudunk külön foglalkozni), 

a komolyabb munkát egyéves kortól kezdjük, 

de szívesen látunk bármely korú kutyust és 

gazdáját is. Fontosnak tartom, hogy már fi atal 

korban elhozzák kedvenceiket a gazdik, mivel 

így korán és könnyebben szocializálódnak. Ele-

inte nem kapnak komoly feladatokat a kutyu-

sok, hanem játékos formában tanulnak, közben 

megszokják a közösségi viselkedés szabályait, 

és mire elérik a megfelelő kort, arra már rendel-

keznek egy alap képzettséggel: tudnak pórázon 

sétálni, engedelmeskednek, szocializálódnak.

– A folytatásban hogyan zajlik a munka?

– A „felnőttekkel” már komolyabban le-

het foglalkozni. A tanfolyamaink egymásra 

épülnek, a kölyök és kezdő csoportok után 

haladó szintre léphetnek a kutyusok, akikkel 

a már fent említett őrző-védő feladatokat, az 

agility-t, vagy akár magasabb szintű engedel-

mességi munkát végezhetünk.

A vasvári kutyaiskola
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BÁBOLNAI 

TÁPOK
• indító

• nevelő

• tojó és

• kutyatáp

kedvezményes áron.

Napos- és előnevelt csibe is rendelhető.

Naposcsibe Bolt Vasvár
Alkotmány u. 66.

Tel.: 94/573-197, 06-30/9942408

– Milyen módszerekkel dolgoztok? Hogy 

képzitek a kedvenceket és magatokat?

– Fontos, hogy a kutyákat nem fenyí-

téssel, hanem jutalmazással, motiválással 

tanítsuk, és így érjük el, hogy elvégezzék a 

gyakorlatokat. Ahogy sok mindenben, úgy a 

kutyakiképzésben is folyamatosan változnak 

a módszerek. Most, ha valamit jól csinálnak 

a kutyusok, abban megerősítjük őket. Fontos 

a következetesség, ami a gazdától is fegyel-

mezettséget kíván. Nekik is folyamatosan 

tanulniuk kell, utána kell olvasni a kiképzési 

módszereknek, új dolgokat kell elsajátítani-

uk. Aztán az olvasottakat a gyakorlatban is 

ki kell próbálni, és ami működik, azt be kell 

építeni, alkalmazni. Sok dolgot a képzések 

közben tanul meg az ember, ott tapasztalja 

meg, hogy mi működik jól, vagy kevésbé. 

Gyakorlás közben jönnek elő a megoldandó 

helyzetek, amelyekre reagálni kell. Fontos 

megjegyezni, hogy a kutyákkal való fog-

lalkozás nem csak abból áll, hogy a gazdik 

hétvégén elhozzák kutyaiskolába kedvencei-

ket. Az ott tanultakat naponta 10–15 percben 

otthon át kell ismételni, gyakorolni. Erre le-

hetőség szerint etetés előtt kerüljön sor. A ku-

tyák ugyan nem felejtik el, ha hosszabb időt 

kihagynak a tanulásban, igaz egy-egy turnus 

között kicsit visszaesnek, de nagyon hamar 

visszarázódnak a korábbi szintre, amint újból 

elkezdik a munkát.

– Van nálatok valamilyen vizsga?

– A tanfolyamok végén végigcsináljuk a 

kutyákkal az engedelmességi vizsga feladat-

sorát. Ez nem hivatalos minősítés, hanem in-

kább egy szintfelmérés. Aki erre elhivatottsá-

got érez, az eljuthat kedvencével erre a szintre. 

De ez nem pár hónapos tanfolyam kérdése, 

hanem egy-másfél év kemény munka gyümöl-

cse, amely a gazdáktól is felkészültséget és 

elszántságot kíván. Ugyan a kutyus ezzel „pa-

pírt” még nem kap, de ugyanazon feladatokat 

kell elvégeznie, mint a hivatalos vizsgán.

– Ha valaki szeretne erről hivatalos bizo-

nyítványt kapni, tudtok neki ebben segíteni?

– Van erre is lehetőség. Amennyiben igény 

van rá, felkészítjük a vizsgákra a kutyákat. Ez-

után kétféle módon adhat számot tudásáról. 

Megfelelő létszámú jelentkező esetén – négy-

öt fő – bírót hívunk, aki előtt le lehet vizsgáz-

ni. Ennek az az előnye, hogy a kutya a meg-

szokott környezetben mozoghat, ahol bátrabb, 

és nem kell új körülményekhez igazodnia. A 

másik lehetőség, hogy a gazdi elviszi kedven-

cét oda, ahol éppen végeznek engedelmességi 

vizsgáztatást.

– Ebben is lehet előre lépni? Vannak kü-

lönböző fokozatok?

– Igen. Az első az alapengedelmességi 

vizsga. Ezt egyéves kor felett lehet letenni. 

Ezután el lehet vinni a kutyát munkavizsgá-

ra, amely áll engedelmességi, őrző-védő, és 

nyomkövető részből. Ezeket külön-külön is 

meg lehet szerezni. De akár az engedelmessé-

gi vizsgának is vannak különböző fokozatai. 

Jó dolognak tartom még az agility-t is. Ezt 

akkor lehet igazán hatékonyan végezni, ha 

egy 4-6 fős csapattal, kizárólag erre fókuszál-

va tudnánk dolgozni. A technikai feltételeink 

ehhez 80 százalékban adottak. Jelenleg egy 

kutya agility-zik, azonban érdeklődés esetén 

szívesen indítunk ilyen tanfolyamot is.

– Mik a terveitek az idei évre?

– A legnagyobb feladat jelenleg az, hogy 

megfelelő helyet találjunk a kutyaiskola szá-

mára. Az eddig használt területünket ugyanis 

eladták. Az új tulajdonos biztosított a támo-

gatásáról és jó szándékáról a váltás kapcsán, 

de mindenképpen jó lenne mielőbb egy biztos 

terület, ahol hosszú távra tudnánk tervezni. A 

tavaszi tanfolyam mindenképpen elindul, a 

helyszín egyelőre kérdéses, de lassan kirajzo-
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Alpolgármesteri
fogadóóra

Tóth Balázs alpolgármester már-

cius 20-án, csütörtökön 17–18 óra 

között tart fogadóórát a Városházán.

Pályázat civil szervezeteknek
Vasvár Város Önkormányzata Képviselő-testülete 2014. február 27-i ülésén pályá-

zatot írt ki a civil szervezetek (egyesületek) támogatására.

Felhívjuk a Tisztelt Pályázók fi gyelmét, hogy „Az egyesülési jogról, a közhasznú 

jogállásról, valamint a civil szervezetek működéséről és támogatásáról” szóló 2011. 

évi CLXXV. törvény rendelkezései, valamint az államháztartáson kívüli forrás át-

adásáról és átvételéről szóló önkormányzati rendelet alapján VÁLTOZÁS történt a 

pályázat rendjében és a pályázók körében.

Pályázatot csak a hivatalosan bejegyzett, nyilvántartásba vett civil szerveztek 

nyújthatnak be.

A pályázat benyújtásának határideje: 2014. március 17., melyet a hivatal 

Szervezési, Jogi és Igazgatási Osztályára kérünk eljuttatni.

A pályázat teljes szövege, az adatlap és az összeférhetetlenségi nyilatkozat megta-

lálható a város honlapján, ahonnan letölthető.

VÁLTOZÁS az is, hogy a pályázat benyújtását megelőzően a pályázóknak írásban 

regisztrálni kell a Vasvári Közös Önkormányzati Hivatal Szervezési, Jogi és Igazgatá-

si Osztályán. A regisztráció során rögzítik a szervezet adatait, amihez be kell csatolni: 

a szervezet aláírt, hatályos alapdokumentumának másolatát (alapító okirat, alapsza-

bály); 30 napnál nem régebbi hitelesített banki aláírási címpéldányt; 30 napnál nem 

régebbi bírósági kivonatot.          Vasvár Város Önkormányzata

lódnak a lehetőségek. Azon dolgozunk, hogy 

a gazdik és a kutyusok számára is a lehető 

legjobb megoldást találva, mihamarabb az új 

helyünkön folytathassuk a munkát.

– Mikor és hol lehet megtalálni bennetek?

– A helyszín ugyan még kérdéses, de ál-

talában szombat délután és vasárnap délelőtt 

tartjuk a foglalkozásainkat. Természetesen a 

résztvevők igényeinek megfelelően ez változ-

hat. Pontos és aktuális információkat a vasvári 

kutyásboltban kaphatnak az érdeklődők.

Várunk mindenkit szeretettel!

Dóka Balázs
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ÚJ! Újszülött
Januárban 23-án született meg Farkas 

Rebeka, Havasi Ramóna és Farkas Albert 
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